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C

Slujirea bisericii penticostale 
într-o 

cultură dominată de relativism
de Michael J. Beals

Ce trainic cuvânt Dumnezeu a zidit,
A voastră credinţă El a întărit!
Ce alte cuvinte mai vreţi să primiţi,
Cei care la Domnul, vă adăpostiţi?1

Eu mi-am predat viața lui Cristos tocmai când mișcarea 
creativă din sfera muzicii creștine contemporane a început să 
ia amploare. În primii mei ani de umblare în credință, când 
această mișcare încă nu devenise foarte populară, am fost 
infuzat de bogăția și trăinicia vechilor imnuri ale bisericii. Nu 
mă înțelege greșit: îmi place diversitatea, forța și creativitatea 
închinării contemporane. Totuși, eu am avut parte de un har 
de care aș vrea să se bucure cât mai mulți credincioși din zilele 
noastre. 

Pe lângă faptul că aceste imnuri ne dau un sentiment clar 
al prezenței lui Dumnezeu, determinând astfel un răspuns 
grăitor din partea noastră la manifestarea prezenței Lui 
printre noi, ele au contribuit la consolidarea doctrinelor 
credinței creștine în viața mea. Cu alte cuvinte, imnurile și 
propovăduirea Cuvântului lui Dumnezeu m-au ajutat să-mi 
zidesc credința pe o temelie solidă. Imnurile m-au învățat în 
mod deosebit că nu eu sunt în centrul lor cu mult înainte ca 
Rick Warren să reafirme acest adevăr important în cartea lui, 
Viața condusă de scopuri. 

Când adevărul se raportează la mine, nu sunt decât un adept 
al relativismului. Dacă merg la adunare cu cei care gândesc 
ca mine și pentru care adevărul se rezumă la convingerile 
comune, atunci suntem cu toții adepți ai relativismului. 
Când susținem adevărul Scripturii, câți dintre noi nu am 
auzit măcar o dată pe cineva răspunzând, „Acest principiu 
este adevărat pentru tine”? De fapt, acesta este relativismul – 
convingerea că adevărul se raportează la individ. Majoritatea 
oamenilor cred că standardul binelui și răului, adevărului și 
păcatului depinde de punctul de vedere al unui individ sau 
a unui grup cu aceleași convingeri. În concepția acestora, nu 
există niciun sistem transcendent și obiectiv al adevărului și 
moralității care să stea la baza afirmațiilor lor și față de care să 
dea socoteală în cele din urmă.
1 https://www.lds.org/music/library/hymns/how-firm-a-foundation?lang=ron, 
preluat în 1 august 2018

Relativismul este o formă aparte de necredință care 
predomină în cultura noastră și care constituie o provocare 
formidabilă în prezentarea Evangheliei ca revelația unică a lui 
Dumnezeu pentru omenire și singura speranță pentru viața 
veșnică. Relativismul îi determină pe oameni să suspecteze, 
dacă nu să respingă fățiș un astfel de mesaj exclusiv. 

Însă în ajutorul mesajului vine puterea Duhului Sfânt 
care trece dincolo de limitările noastre în propovăduirea 
adevărului veșnic și care străpunge acest sistem fals de 
gândire cu lumina și convingerea Sa. Eu cred că Dumnezeu 
ne-a rânduit pe noi penticostalii tocmai „pentru o vreme ca 
aceasta” (Estera 4:14). 

Relativismul, prin definiție, nu poate fi contracarat de o 
abordare a dovezilor creștine înrădăcinată într-un triumfalism 
intelectual raționalist. Adevărul este mai mult decât obiectiv; 
adevărul este întruchiparea Persoanei și lucrării Domnului 
nostru Isus Cristos. Misiunea noastră principală este să 
câștigăm oameni pentru Cristos, nu să ne angajăm în dispute 
cu ei.  

În cartea sa, Distorted Truth: What Every Christian Needs 
to Know About the Battle for the Mind, Richard Mouw îi 
îndeamnă pe creștini să se ferească de ispita de a urmări să 
obțină „reușite retorice ieftine asupra necredinței.” Prin 
această expresie, el face referire la tendința creștinilor de 
a evidenția contradicțiile din sistemul de gândire secular 
pentru a demonstra logica superioară a creștinismului. De 
exemplu, câți dintre noi nu am apelat la această capcană în 
discuția noastră cu un relativist credul:

Relativistul: „Ceea ce mă deranjează pe mine este spiritul 
atât de critic al creștinismului. Nu cred că există un adevăr 
unic sau un set de reguli care se aplică tuturor oamenilor de 
pretutindeni. Adevărul și moralitatea se raportează la cultura 
și la grupul în care funcționează.”

Creștinul: „Ceea ce vrei să spui de fapt este că nu crezi în 
standarde absolute.”

Relativistul: „Da, exact.”
Creștinul: „Niciun standard absolut?”
Relativistul: „Niciunul.” 
Creștinul: „Ei bine, tocmai acesta este un standard 

absolut.”
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Cu această abordare poți să câștigi puncte într-o dezbatere, 
dar nu te ajută deloc să câștigi inima omului. Tocmai de aceea, 
Mouw crede că este important să te străduiești să verifici ce 
se ascunde în spatele acestei erori superficiale pentru a afla 
sursele și consecințele acestui sistem fals de gândire.

Bisericile de astăzi funcționează în contextul relativist al 
unei culturi mai largi care, în cel mai bun caz, suspectează 
afirmațiile imperative despre adevăr și moralitate și, în cel mai 
rău caz, consideră aceste afirmații ca fiind sursa principală a 
răului și persecuției în lume.  

Cum am ajuns aici?
Este relativismul un fenomen contemporan? Sau o 

manifestare permanentă a căderii umane care se repetă în 
fiecare generație? Cred că ultima variantă este cea adevărată. 
Pentru a înțelege și a contracara provocările relativismului cu 
care se confruntă generația actuală de creștini, este esențial 
să urmărim diferitele manifestări ale relativismului în istorie.

Omul este măsura tuturor lucrurilor  
Filozoful grec Socrate a fost convins că un om rațional 
este în stare să descopere standardele adevărului obiectiv 
– independent de acesta – și că prin trăirea acestui adevăr 
se poate bucura de o viață virtuoasă. Adversarii săi, sofiștii, 
negau superioritatea oricărui standard obiectiv al adevărului 
și virtuții. Sofistul Protagoras a declarat că omul este măsura 
tuturor lucrurilor („homo mensura”); adevărul este relativ 
la punctul de vedere al omului care pretinde acest lucru. 
Moștenirea filozofilor sofiști a impregnat întregul peisaj 
istoric și  nu și-a pierdut deloc influența. Astăzi, oameni 
de toate categoriile sociale distorsionează sau abandonează 
adevărul de dragul preferințelor, plăcerii și profitului. 

Areopagul
O altă formă redutabilă a relativismului este superstiția 
politeistă. Apostolul Pavel s-a confruntat cu această expresie 
a relativismului în Atena (Fapte 17:16-34). La vederea cetății 
pline de idoli, duhul lui Pavel s-a întărâtat. În drum spre 
Areopag, el a văzut mulțimea și varietatea de zei la care se 
închinau oamenii, așa că s-a folosit de această diversitate ca 
de o rampă de lansare pentru evanghelizare. Pavel a declarat 
că în ciuda atâtor opțiuni, doar una singură era adevărată.

Henoteismul este o formă de religie care oferă posibilitatea 
omului să aleagă zeul la care să se închine, acceptând 
totodată ca valide și celelalte opțiuni. În era noastră 
postmodernă, henoteismul este foarte răspândit datorită 
renașterii interesului pentru spiritualitate. Din acest motiv 
este important să facem deosebire clară între respectul pentru 
ceilalți oameni și acceptarea sistemului lor de convingeri ca 
fiind adevărată. Un zeu ales de cineva la întâmplare nu poate 
mântui de păcate și nici satisface setea profundă a sufletului. 

Secularismul
Părăsirea Evului Mediu a favorizat progresul mișcării 
Iluministe în cadrul civilizației occidentale. Iluminismul 
considera toate religiile irelevante și pline de superstiții, 
netezind astfel calea secularismului specific epocii moderne. 

În timpul secolelor al-XVI-lea și al-XVII-lea, tot mai 
mulți oameni de știință de factură iluministă au încercat 
să detașeze progresul intelectual de autoritatea Bisericii 
și a Scripturii. Rezultatul a fost separarea științei (sfera 
realității obiective) de religie (sfera valorilor subiective). Doar 

afirmațiile considerate valide din punct de vedere rațional sau 
ușor de confirmat pe baza experienței sunt reale, prin urmare, 
adevărate. Această scindare realitate/valoare avea nesfârșite 
implicații. Spre exemplu, în sfera justiției civile, definiția 
reală a furtului era însușirea fără permisiune a bunului altuia. 
Prin urmare, acest comportament era condamnat fiindcă se 
împotrivea binelui comun. Însă conform acestui sistem de 
gândire, furtul nu putea fi considerat greșit după standardul 
valorilor transcendente pentru că mulți respingeau religia ca 
temelie a moralității. 

Marx, Nietzsche și Freud
În secolul al-XIX-lea și începutul secolului XX, speranța 
oamenilor care credeau că știința și tehnologia vor contribui 
la un progres inevitabil, a cedat locul singurătății și disperării. 
Promotorii secularismului modern încercaseră o vreme să 
împace două perspective total opuse – să afirme existența 
cunoașterii obiective și totodată să nege Sursa transcendentă 
a adevărului. Printre alții, Marx, Nietzsche și Freud au 
susținut că creația și ordinea din univers au fost posibile în 
lipsa unui Creator. Oamenii și națiunile care aveau puterea 
să-și impună voia au proiectat și au dictat legea și, deopotrivă 
cu ea, adevărul și moralitatea. Relativismul atinsese vârsta 
majoratului. 

Postmodernismul
Prin secolul XX, modernismul a început să se clatine din 
temelii (Diogenes Allen). Secularismul nu reușise să dea 
răspuns satisfăcător la multele întrebări legate de originea 
existenței sau năzuințele sufletului omenesc. Multe dintre 
structurile intelectuale și sociale ale modernismului sunt încă 
vizibile, chiar dacă nu sunt decât vestigii ale unor promisiuni 
încălcate.

Postmodernismul apare cu propria lui formă de relativism 
– convingerea că eul este „realitatea care contează cu adevărat” 
(James Sire). Adevărul, moralitatea și lumea în sine pot exista, 
dar ceea ce conteaza cel mai mult este felul în care accept și-
mi însușesc adevărul, regulile și lumea.

În posmodernism, oamenii se asociază cu alții în funcție 
de scopurile, principiile și conduita pe care le au în comun. 
Totodată, se mută dintr-o comunitate în alta și își adaptează 
limbajul și stilul de viață după cum dictează contextul. Lucrul 
acesta nu este o noutate, dar garantează într-o manieră fără 
precedent posibilitatea de a respinge propria identitate pentru 
a adopta o identitate conjuncturală. În consecință, individul se 
poate alătura unei comunități semnificative precum biserica, 
dar influența și drepturile ei asupra individului nu sunt deloc 
exclusive, nici măcar esențiale. 

Această schiță privind moștenirea relativismului 
scoate în evidență contextul în care slujim. Provocările 
relativismului sunt semnificative, dar biserica penticostală, 
prin specificitatea ei, a fost capacitată în mod unic și divin să 
străpungă împotrivirile celor care resping ideea de absolut: fie 
că este vorba despre adevăr sau despre Cel care este întruparea 
Adevărului.

Pentru o vreme ca aceasta
În cultura noastră dominată de relativism, biserica se 
confruntă cu provocări majore în sfera autorității Bibliei. 
Informațiile proliferate în mediul online încurajează 
scepticismul împotriva oricărei voci care se pretinde a fi 
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Lupta societăţii împotriva adevărului are consecinţe 
serioase. Ţinând cont de larga răspândire a relativismului 
în societatea noastră, trebuie să reflectăm pe scurt asupra 
câtorva implicaţii ale acestuia. 

Prima implicaţie: persuasiunea este interzisă, cel 
puţin sub aspect religios. În multe campusuri universitare, 
evanghelizarea – termen tabu în contextul prozelitismului 
– este privită ca o încercare de „a vârî cuiva religia pe gât.” 
Evident că încercarea de a convinge sau de a evangheliza 
pe cineva presupune automat faptul că ai un adevăr de 
proclamat și implicit că ascultătorii tăi s-ar putea la fel de 
bine să n-aibă dreptate. 

Lucrul acesta determină o a doua implicaţie și anume: a 
fi exclusivist înseamnă a fi arogant. Dacă e să ţinem seama 
de multele convingeri religioase din lume, să pretinzi că știi 
ceva ce alţii nu știu înseamnă că ești în mod sigur fie maniac, 
fie fals. Mai mult, afirmaţiile exclusive care privesc în mod 
deosebit unicitatea lui Cristos în mântuire sunt adesea 
confundate cu colonialismul și imperialismul occidental și 
se rezumă la nimic altceva decât fanatism și intoleranţă, un 
mod occidental de a-ţi impune ideile în faţa unei audienţe 
neavizate și ostile. (În mod sigur, există cazuri când cei 
nemântuiţi ne judecă pe bună dreptate. Creștinii nu fac 
altceva decât să stârnească ostilitatea celorlalţi când strigă 
în gura mare că creștinismul este adevărat și exclusiv – în 
timp ce declară sus și tare că celelalte religii sunt complet 
lipsite de adevăr. Însă creștinii ar trebui să aprecieze adevărul 
care se regăsește și în alte convingeri. Din moment ce orice 
adevăr este al lui Dumnezeu, adevărurile morale, spre 
exemplu, se regăsesc și în afara Bibliei – precum adevărurile 
din matematică, istorie și știinţă.1 )   

A treia implicaţie presupune că toleranţa este virtutea 
de bază. Să insinuezi că cineva nu are dreptate înseamnă 
să fii complet intolerant, în mod special când toleranţa este 
definită de toată lumea, deși în mod eronat, ca o atitudine de 
receptivitate și acceptare a tuturor opiniilor. Spre exemplu, 
în accepţiunea activiștilor homosexuali, toleranţa înseamnă 
aprobarea necondiţionată a stilului lor de viaţă ca legitim și 
corect. Această atitudine de receptivitate se dovedește a fi 
de fapt nechibzuinţă, pentru că este lipsită de discernământ 
sau de orice alt criteriu de acceptabilitate. În cuvintele lui 
Allan Bloom, „receptivitatea a fost cândva virtutea care ne-a 
permis să căutăm binele folosindu-ne de raţiune. Dar astăzi, 
ea însemnă să accepţi orice și să negi puterea raţiunii.”2 

Ultima implicaţie a relativismului probabil explică cel mai 
bine modul în care disputele noastre pe tema adevărului pot 
1 Harold Netland, Dissonant Voices (Virginia Beach, Virginia: Regent College 
Publsihing, 1999, p.144). Vezi și Lesslie Newbigin, The Finality of Christ (Atlanta: 
John Knox, 1969, p.11, 12) și Aldous Huxley, The Perennial Philosophy (New York: 
Harper and Row, 1944, p. 10, 141). 
2 Allan Bloom, The Closing of the American Mind (New York: Simon and Schuster, 
1988, p.38).

crea o stare de război: în absenţa posibilităţii adevărului, 
puterea dictează legea. Adică, odată ce pretindem că 
adevărul este ceea ce credem noi că este, următorul pas 
firesc este să ne impunem autoritatea asupra celorlalţi. 
Filozoful german, Friedrich Nietzsche (1844-1900) scria 
că anihilarea lui Dumnezeu și, odată cu aceasta, anihilarea 
tuturor standardelor obiective pentru adevăr și moralitate 
inaugurează era nihilistă și anume respingerea semnificaţiei 
și valorii obiective.3 Într-o asemenea eră guvernează dorinţa 
de putere și numai cel mai puternic supravieţuiește. 

Stanley Fish de la Duke University, renumit pentru 
respingerea standardelor obiective literare și morale, a 
spus: „Cineva urmează întotdeauna să fie îngrădit, dar 
datoria ta este să te asiguri că nu ești tu acela.”4 Chiar dacă 
nu toate, cu siguranţă multe grupuri de interese de anumite 
facturi funcţionează după următorul principiu: Deoarece nu 
au standarde obiective pe baza cărora să funcţioneze – și 
nicio dovadă că ceea ce susţin este bun sau drept – aceștia 
nu pot decât să își exercite puterea ca să-și justifice propria 
perspectivă, să se facă auziţi și să provoace schimbare. 
Guvernele și alte structuri sociale devin arme ale puterii 
mânuite de elitele culturale și grupurile de interes care au 
acaparat mai multă influenţă și putere decât opoziţia. 

Din nou, aceste aspecte au fost observate cu mult timp 
înainte. Într-un alt dialog al lui Platon intitulat Gorgias, un 
bărbat pe nume Callicles susţine că dreptatea înseamnă 
doar guvernarea celor puternici asupra cetăţenilor unui stat.5 
Ceea ce este optim pentru guvernatori este în mod firesc 
drept din perspectiva lui Callicles. Moralitatea este redusă în 
mod arbitrar la putere. 

Prin urmare, acesta este contextul în care ne exprimăm 
– relativist, dominat de putere, ostil faţă de orice afirmare 
a adevărului, în mod special al adevărului Scripturii. Deși 
adepţii relativismului se pretind a fi „toleranţi”, dacă vom 
analiza relativismul lor moral și obiectiv, vom vedea că 
această filosofie incoerentă și contradictorie este mult mai 
dogmatică și limitată decât creștinismul.6 Este de-a dreptul 
ironic că în ciuda acuzaţiilor care se aduc creștinilor că 
sunt fanatici și mărginiţi, poziţia creștină privind existenţa 
absoluturilor nu este doar adevărată, ci și consecventă și 
îngăduitoare. 

Paul Copan, West Palm Beach, Florida. Retipărit din 
True for You, But Not for Me (Minneapolis, Bethany House 
Pusblishers, 1998, p. 21-22. Folosit cu permisiune. 
3 „The Gay Science” din The Portable Nietzsche, editată și tradusă în engleză de 
Walter Kaufman (New York: Viking, 1954, p.95).
4 Citat din Gene Edward Veith Jr., Postmodern Times (Wheaton, Illinois: Crossway 
Books, 1944, p. 163).
5 Spre exemplu, Gorgias, 49, 1b sau în Theaitetos, Sofistul și Omul politic.
6 Alistar McGrath, „The Challenge of Pluralism for the Contemporary Church”, 
Journal for the Evangelical Theological Society 35, septembrie 1992, p.363

IMPLICAŢIILE RELATIVISMULUI

autoritatea finală. Atacurile necruțătoare îndreptate asupra 
oricăror relatări care ar părea fundamentale lasă impresii 
chiar și asupra minții credincioșilor și influențează raportarea 
acestora la conducerea bisericii. La mijloc este însă autoritatea 

Cuvântului lui Dumnezeu în descrierea realității, în definirea 
adevărului și în îndreptarea comportamentului. Noi 
trebuie să învățăm să fim smeriți în folosirea paradigmelor 
hermeneutice, iar cuvintele noastre să exprime Cuvântul 
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lui Dumnezeu, fie că predicăm, consiliem sau mustrăm. 
Același Duh viu al lui Dumnezeu care i-a inspirat pe autorii 
Scripturii poate să vorbească cuvintele Lui inimilor celor 
care aud Cuvântul lui Dumnezeu și caută cu sinceritate să-L 
primească. 

L-am văzut pe Dumnezeu lucrând în felul acesta de 
multe ori. De exemplu, doi tineri stăteau în biroul meu și 
mă priveau uimiți. Recent îl acceptaseră pe Cristos în viața 
lor la o evanghelizare pe stadion și începuseră să frecventeze 
biserica noastră. Când m-au întrebat dacă aș putea să le 
oficiez căsătoria, am acceptat bucuros și le-am recomandat să 
participe la consiliere premaritală. În timpul primei sesiuni, 
viitoarea mireasă m-a întrebat: „Pastore, chiar vorbești serios 
că unul dintre noi trebuie să se mute din apartament până 
după nuntă? Trăim împreună de doi ani.”

Le-am repetat la fel de serios același lucru punându-le în 
atenție Cuvântul lui Dumnezeu. Am analizat pasajele care 
vorbesc despre dragostea minunată a lui Dumnezeu pentru 
ei și despre puterea și binecuvântarea pe care El o va revărsa 
în viețile lor dacă se supun Lui și în acest domeniu important 
din viața lor. Știam că logica nu era suficientă ca să-i convingă. 
Nu m-am folosit nici de poziția mea pentru a-i constrânge 
să asculte. Până la acest moment în relația lor, multe voci 
aprobaseră stilul lor de viață. În îndemnurile mele, eu m-am 
folosit de Scriptură și m-am rugat ca Duhul lui Dumnezeu 
să le arate adevărul. Și El a făcut-o. La următoarea noastră 
întâlnire, mi-au spus că nu mai trăiau împreună. Nunta lor a 
fost o celebrare a harului. 

O altă provocare cu care se confruntă pastorii în această 
cultură dominată de relativism este ușurința cu care oamenii 
se adaptează unui sistem de gândire și regulilor contradictorii 
în comunitățile multiple pe care le frecventează. Pe când 
eram încă tânăr în credință, am auzit o predică în care eram 
îndemnat să nu trăiesc o viață duplicitară. Același îndemn se 
dă și astăzi de la amvon: să nu trăim vieți duplicitare. 

În afara bisericii, oamenii au libertatea să trăiască așa cum 
vor. Consecința acestei libertăți este că integritatea a ajuns să 
însemne loialitate față de regulile grupului de care aparții. 

Duhul lui Dumnezeu ne autorizează să dăm întâietate 
credinței și să aplicăm valorile în care credem în orice 
context. El ne ajută să cultivăm și să manifestăm rodul 
Duhului în orice timp și-n orice loc. Mai înainte de orice 
afiliere personală și profesională, noi suntem frați în credință 
(Galateni 6:10), iar Duhul Sfânt ne dă siguranța că suntem 
copii ai lui Dumnezeu (Romani 8:16). 

Cultura ne provoacă în mod constant să căutăm să 
ne bazăm identitatea personală pe standardul obiectiv 
al condiției de individ. Odată ce resping călăuzirea 
adevărului, oamenii își petrec anii rătăcind printre ruinele 
modernismului, probând perspective disparate asupra vieții și 
străduindu-se să-și formeze identitatea pe baza unor idealuri 
incompatibile și adesea incoerente. Acest fel de identitate 
se află la polul opus de identitatea celor care l-au acceptat 
pe Cristos în viața lor. Atâta timp cât bărbații și femeile se 
socotesc măsura adevărului și virtuții, căutarea integrității și 
rostului lor îi va lăsa goi și singuri. Dar când acești oameni 
nemântuiți ajung să cunoască realitatea lucrării Duhului 
Sfânt în viața oamenilor lui Dumnezeu, întrezăresc de fapt 
ceva din abundența îndurării lui Dumnezeu care stârnește 

în ei dorința de a aparține. Așa s-a întâmplat în cazul meu. 
La vârsta de 18 ani încă nu avusesem contact cu adevăratul 
creștinism, deși eram sătul deja de căutări, dar am acceptat 
invitația cuiva de a participa la biserică la programul de după-
masă. Acolo am văzut oameni plini de bucurie care nu se 
rușinau să răspundă manifestării Duhului Sfânt printre ei. 
Am fost atât de impresionat de autenticitatea și de puterea 
Lui, încât am știut că aflasem ceea ce căutasem în inima 
mea. I-am spus același lucru pastorului de tineret și în seara 
aceea mi-am predat viața lui Isus Cristos. Au trecut mai bine 
de treizeci de ani de atunci și nu contenesc să mulțumesc 
Domnului că m-a făcut ucenic, fiu și moștenitor împreună 
cu El.

Concluzie
Provocările relativismului asupra slujirii statornice nu 

sunt o noutate. Ispita ca oamenii să se considere măsura 
adevărului și virtuții a început cu Adam și Eva și ea se se repetă 
în fiecare generație. Relativismul nu le dă liniște oamenilor. 
Această neliniște este un aliat periculos în lupta cosmică 
pentru sufletele oamenilor. Sfântul Augustin a dat glas acestei 
tânjiri a umanității după Creatorul ei în Confesiunile sale: 
„... neliniștită este inima noastră până se va odihni în Tine.”

O biserică activă marcată de prezența Duhului este un 
adăpost trainic și plin de viață pentru cei care tânjesc după o 
temelie tare și statornică. Puterea Cinzecimii este o ancoră de 
salvare pentru oamenii chinuiți de nesiguranța unei identități 
conjuncturale. Pastorii trebuie să-și încurajeze membrii din 
biserică să trăiască în conformitate cu identitatea lor de 
penticostali fără păreri de rău și smeriți în hotărârea lor de 
a îndeplini Marea Trimitere, fiindcă Domnul a turnat din 
Duhul Lui peste noi pentru o vreme ca aceasta.  

Dr. Michael J. Beals este pastor principal 
la Mission Hills Community Church din 
Rancho Santo Margarita, California. Este 
asistent universitar la Vanguard University, 
unde predă cursul de Teologie filosofică și 
etică creștină, și profesor titular de Filosofie și 
Etică la Fuller Theological Seminary.
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COMUNICARE TRANSCULTURALĂ: 

Propovăduirea clară  
a lui CRISTOS  

într-o lume seculară

de Randy Hurst



8       RESURSE SPIRITUALE 2018 www.resursespirituale.ro

Isus a trăit și a murit într-un moment crucial din 
istoria umanității. Când a fost răstignit, Pilat a 
poruncit ca inscripția pusă deasupra crucii să fie 
scrisă în ebraică, latină și greacă – limbile a trei 

culturi importante ale vremii. Actul iertării săvârșite pe 
cruce trece dincolo de barierele culturale și la fel trebuie 
să treacă și mesajul lui. 

Noi trebuie să învățăm să transmitem Evanghelia 
depășind limitele culturale așa cum au făcut și misionarii 
străini. Biserica de astăzi are nevoie de astfel de abilități 
și sensibilitate pentru a ajunge la inima oamenilor 
din această societate seculară. Națiunile care au fost 
considerate multă vreme ca fiind creștine, nu mai pot fi 
descrise la fel. În ultimele câteva decenii, aceste națiuni 
s-au transformat din ce în ce mai mult în culturi post-
creștine. În zilele noastre, Biserica se confruntă cu 
provocarea de a transmite mesajul lui Cristos într-un 
context transcultural. 

Ca să-l propovăduim pe Cristos într-un mod eficient 
în această societate seculară, trebuie să recunoaștem 
faptul că ne adresăm culturii seculare din perspectiva 
culturii bisericești. Se prea poate să comunicăm cu cei a 
căror cultură o împărtășim, dar dacă mare parte din viața 
nostră am petrecut-o în biserică, noi ne-am însușit nu 
numai percepțiile, dar și valorile și chiar și vocabularul 
bisericii. Chiar dacă creștinul și cel nemântuit vorbesc 
aceeași limbă, adesea creștinul folosește termeni 
necunoscuți sau care au o semnificație diferită pentru 
cei din cultura seculară. Când ne adresăm fără opreliști 
celor nemântuiți făcând uz de jargonul creștin, automat 
ridicăm o barieră de comunicare. Termeni precum 
„mântuit”, „evanghelie” și „ungere” au o semnificație 
obișnuită pentru noi, dar provoacă mare confuzie în 
mintea oamenilor care nu sunt obișnuiți cu astfel de 
termeni. Ca să ajungem la inima celor nemântuiți, 
trebuie să le vorbim pe limba lor, nu a noastră. 

În Coloseni 4:2-6, apostolul Pavel scrie: „Stăruiţi 
în rugăciune, vegheaţi în ea cu mulţumiri. Rugaţi-vă 
totodată și pentru noi, ca Dumnezeu să ne deschidă o 
ușă pentru Cuvânt, ca să putem vesti taina lui Hristos 
pentru care, iată, mă găsesc în lanţuri: ca s-o fac 
cunoscută așa cum trebuie să vorbesc despre ea. Purtaţi-
vă cu înţelepciune faţă de cei de afară; răscumpăraţi 
vremea. Vorbirea voastră să fie totdeauna cu har, dreasă 
cu sare, ca să știţi cum trebuie să răspundeţi fiecăruia.”

Pavel dovedește faptul că avem nevoie de intervenție 
divină în procesul de evanghelizare. El le-a cerut 
credincioșilor să se roage pentru el ca Dumnezeu să-i 
deschidă o ușă pentru Cuvânt și de asemenea să-l ajute 
să transmită un mesaj clar și să vorbească așa cum trebuie 
să vorbească. Deși suntem dependenți de Dumnezeu 
în privința oportunităților de evanghelizare, trebuie să 
depindem de El și în transmiterea unui mesaj clar și în 
raportarea noastră față de cei din afara bisericii.

Pe lângă faptul că trebuie să fim profetici 
propovăduind cu îndrăzneală și prin puterea Duhului 
vestea bună despre Isus, trebuie, de asemenea, să vorbim 
pe limba celor care ne ascultă recunoscând ca și apostolul 
Pavel faptul că trebuie să facem de cunoscut altora taina 
lui Cristos într-un mod lămurit și cu înțelepciune. 

Termenul pe care îl folosește Pavel – „cei de afară” 
– este în esență descriptiv. Cu toții ne-am aflat la un 
moment dat în împrejurări în care ne-am simțit pe din 
afară. Cei dinăuntru au glumele și expresiile lor. Noi nu 
le înțelegem deoarece semnificația lor este ascunsă de 
noi, cei de afară. Dar mesajul lui Cristos nu trebuie să-l 
ținem ascuns, ci să-l facem de cunoscut tuturor. 

În confruntările sale cu oamenii, Isus a folosit 
întotdeauna un limbaj și concepte pe înțelesul oamenilor, 
cu care aceștia se puteau identifica. În perioada Noului 
Testament, una dintre cele mai mari bariere culturale 
se regăseau între evrei și samariteni. Dar Isus a trecut 
dincolo de această barieră. 

Pilda samariteanului milostiv vine ca răspuns la 
întrebarea unui învățător al legii: „Cine este aproapele 
meu?” De fapt, adevărata întrebare a învățătorului era 
„Cine nu este aproapele meu?” El dorea cu adevărat să 
știe pe cine nu era dator să-l iubească la fel ca pe sine. 
E evident că omul căzut în drum din pildă era evreu. 
Cei care au trecut pe lângă el erau tot evrei, dar numai 
samariteanul s-a purtat ca aproapele omului aflat 
în nevoie. E cât se poate de simplu: samariteanul s-a 
îngrijit de omul căzut pentru că a fost aproape de el. 
Prin urmare, aproapele nostru este cel de lângă noi. 

Fiecare nouă generație este o generație de 
necunoscători. Aproapele nostru – cel de lângă noi – 
este foarte diferit de cel din generațiile anterioare. Iar 
noi trebuie să ajungem la inima lui.

Când Isus s-a întâlnit cu samariteanca la fântână, El 
i-a vorbit într-un limbaj pe care ea l-a putut înțelege. 
Evident că a confruntat-o cu problema păcatului, dar 
a făcut lucrul acesta centrând conversația pe nevoile 
și interesele femeii. Isus a dirijat conversația, dar nu a 
controlat-o în totalitate. El a răspuns întrebărilor femeii, 
așa cum ne-a îndemnat Pavel și pe noi să facem. 

În timp ce mă plimbam cu un prieten pe străzile 
Moscovei, am intrat în vorbă cu câțiva oameni. Am 
deschis subiectul despre Dumnezeu cu o fată care mi-a 
replicat, „Cred în Dumnezeu, dar nu sunt sigură că El 
are putere să rezolve toate problemele Rusiei. Nu mă 

Când Isus a fost răstignit, Pilat a poruncit  
ca inscripția pusă deasupra crucii să fie scrisă  

în ebraică, latină și greacă –  
limbile a trei culturi importante ale vremii. 
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duc la biserică pentru că numai oamenii în vârstă se duc 
acolo și ei nu mă lasă să port pantaloni.”

M-a tulburat faptul că expunerea fetei la Evanghelie 
era împiedicată de faptul că ea nu simțea că putea 
să meargă la biserică exact așa cum era. În timpul 
chemărilor care se fac de la amvon, corul cântă adesea, 
Așa cum sunt la Tine vin, dar noi ne așteptăm câteodată 
ca oamenii să vină la Cristos în termenii bisericii. 

Cum pot creștinii mântuiți să comunice mai eficient 
și mai atent cu oamenii din cultura noastră seculară? Eu 
sugerez trei modalități: să învețe, să asculte și să iubească. 
SĂ ÎNVEŢE
Cugetă și studiază vocabularul și conceptele creștine 
care pot fi străine oamenilor nemântuiți și învață să 
transmiți mesajul adevărului pe limba lor. Părinții mei 
care sunt misionari s-au împrietenit întotdeauna cu cei 
nemântuiți și s-au raportat efectiv la oamenii care nu 
proveneau dintr-un context creștin. Ca să te raportezi cu 
înțelepciune la cei de afară, trebuie să înveți să-i cunoști 
și să-i înțelegi. Lucrul acesta presupune să petreci timp 
cu ei. Mai întâi Isus i-a rânduit pe ucenicii Lui „ca să-i 
aibă cu Sine” (Marcu 3:14). Trebuie să fim atenți să nu 
ne uităm la oameni doar ca la niște suflete veșnice, ci și 
să-i prețuim ca indivizi. 
SĂ ASCULTE
Nu te limita doar să le predici – răspunde-le și la întrebări. 
Nu domina conversația, ci dirijeaz-o. Ține minte povața 
lui Pavel de a „răspunde” celor de afară. Apostolul Petru 
spunea: „Fiţi totdeauna gata să răspundeţi oricui vă cere 
socoteală de nădejdea care este în voi, dar cu blândeţe și 
teamă” (1 Petru 3:15). 
SĂ IUBEASCĂ
Arată, pur și simplu, dragoste oamenilor. „Dragostea 
acoperă o sumedenie de păcate” (1 Petru 4:8) – chiar și 

gafele culturale. Aceste greșeli pot fi iertate dacă cel care 
le face dă dovadă de dragoste sinceră.

Propovăduirea lui Cristos dincolo de barierele 
culturale nu este o opțiune pentru Biserică, ci un 
imperativ – un mandat biblic. În Coloseni 4:4-6, 
apostolul Pavel folosește de două ori cuvântul în greacă 
dei, care este un imperativ cu sensul de „trebuie” sau 
„obligatoriu”. Pavel a specificat că mesajul lui Cristos 
trebuie propovăduit lămurit și că trebuie să le răspundem 
cu înțelepciune celor de afară. 

Dumnezeu a așezat Biserica în această lume ca să 
fie sare și lumină – și să o influențeze. Noi trebuie să 
ajungem la inimile tuturor celor care sunt lângă noi – 
aproapele nostru. Biserica nu trebuie să se izoleze de 
societatea seculară, ci să pătrundă în ea – implicându-
se în lucrarea suverană a lui Dumnezeu de a chema 
oamenii „din întuneric la lumina Sa minunată” (1 Petru 
2:9).

Randy Hurst este director de 
comunicare pentru misiunile în 
străinătate a Adunărilor lui Dumnezeu. 

Ca să te raportezi cu înțelepciune la cei de afară, 
trebuie să înveți să-i cunoști și să-i înțelegi.

CELE 7 TIPURI DE PERSONALITATE FINANCIARĂ
» TOMMY BROWN 

Adevărata bunăstare financiară înseamnă mai mult decât să scapi de datorii și să 
îți administrezi bine banii, dar nu vei găsi răspunsul la această întrebare ignorând 
partea financiară în sine. Acest lucru implică acceptarea lăuntrică totală a felului în 
care ai fost creat de Dumnezeu să te reportezi la bani, să te gândești la ei și să îi ges-
tionezi.Alătură-te scriitorului Tommy Brown în călătoria auto-descoperirii, în care 
ne revelează cele șapte tipuri de personalitate financiară întâlnite în Biblie, care te 
ajută să îți identifici tipul de personalitate financiară care ți se potrivește cel mai bine, 

prin intermediul unui chestionar de 35 de întrebări, să te protejezi de părțile obscure ale personalității tale 
financiare și te instruiește în înțelegerea și dezvoltarea abordării tale unice față de bani

29 p. • 14 x 20,5 cm • 28 lei
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Există oameni care își petrec viața jucându-se de-a „căutatul 
fleacurilor”.1 Aceștia se mulțumesc bucuroși cu mediocritatea 
și atâta timp cât reușesc să mai agonisească câte ceva, nimic 
nu mai contează. 

Aceeași atitudine se strecoară și în viața lor spirituală – 
se mulțumesc să fie creștini mediocri care rareori se roagă 
sau citesc din Biblie și niciodată nu mărturisesc vecinilor lor 
despre Domnul. 

La astfel de oameni se referă apostolul Pavel când scrie: 
„Unii, fiindcă s-au depărtat de aceste lucruri, au rătăcit și s-au 
apucat de flecării” (1 Timotei 1:6).
Cât valorează?
Când am început prima dată să împărtășesc despre conceptul 
de „sămânța însemnată”, au fost mulți care au crezut că mă 
refeream numai la cantitatea semănăturii. Deși e adevărat că 
Dumnezeu vrea ca noi să semănăm cu dărnicie, Îl interesează 
mai mult dacă sămânța noastră are într-adevăr însemnătate. 

Trebuie să ne punem mereu întrebarea, „Lucrul cu care 
îmi petrec timpul are cu adevărat valoare?” Bineînțeles că 
trebuie să fim miloși cu cei care ne cer ajutorul, dar asta nu 
înseamnă că trebuie să pierdem ore întregi discutând fleacuri 
cu ei. Chiar e necesar să stăm mereu la telefon ascultând 
bârfe, plângându-ne și reluând mereu aceleași subiecte?

Vine vremea când va trebui să tragem o linie și să luăm 
hotărâri noi – de a adopta lucrurile cu adevărat importante.   
Un Dumnezeu profitabil
Am auzit predicatori criticând cu asprime o serie întreagă 
de „păcate” de care oamenii ar trebui să se lase. Dar mai 
există un alt viciu la care Dumnezeu vrea să renunțăm, dar 
rareori auzim pomenindu-se despre el. Care este acest viciu? 
1 Autorul face referire la jocul „Trivial Pursuit”

Lucrul care nu are valoare și nu contribuie cu nimic pozitiv 
la viitorul nostru.

Isus s-a concentrat asupra acestui aspect în pilda talanților. 
El a spus întâmplarea unui stăpân care era pe cale să plece în 
călătorie. Înainte să plece, el și-a chemat cei trei robi și le-a 
dat averea în grijă. 

Unuia i-a dat cinci talanți, altuia doi, iar celui de-al treilea 
un talant. Un „talant” valora mai mult de $1000. 

Ceea ce surpinde în această pildă este faptul că stăpânul 
le-a dat talanții „fiecăruia după puterea lui” (Matei 25:15). 
Cu alte cuvinte, le-a încredințat doar atâția talanți câți credea 
el că puteau pune în negoț.

La întoarcerea stăpânului după o absență îndelungată, 
Biblia spune că acesta „le-a cerut socoteală [robilor]” 
(v.19). Socoteala este un termen specific contabilității care 
presupune verificarea evidențelor pentru a determina profitul 
sau pierderile. 

Stăpânul s-a uitat în registre și a observat că robii cărora le 
încredințase cinci, respectiv doi talanți, își dublaseră talanții 
investind în mod înțelept. 

El i-a lăudat pe acești robi pentru că se dovediseră 
folositori.

În același timp, robul care primise doar un talant era plin 
de teamă. El își îngropase talantul, iar acum nu avea alți 
talanți de înapoiat decât cel pe care-l primise. 

de Rick Thomas

ESTE SĂMÂNŢA TA ÎNSEMNATĂ?
Partea a 10-a

SĂMÂNŢĂ SEMNIFICATIVĂ –
SECERIŞ CONTINUU

Este esențial să înțelegem că Domnul nu face niciun 
lucru în viața noastră care să nu fie profitabil.
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Stăpânul l-a pedepsit aspru pe „robul viclean și leneș” 
(v.26). Ba mai mult, i-a luat talantul și l-a dat celui care 
produsese zece talanți!

Care a fost diferența dintre cei trei robi? Primii doi au 
făcut ceva însemnat cu talanții pe care îi primiseră. Au făcut 
investiții importante.  
Vremea curățatului!
Domnul caută oameni care sunt hotărâți să rodească. 

La un moment dat Isus S-a descris pe Sine ca fiind 
Vița, iar pe Tatăl Său ca fiind Vierul (Ioan 15:1). Și ce face 
Atotputernicul ca să-și sporească recolta? „Pe orice mlădiţă 
care este în Mine și n-aduce rod, El o taie, și pe orice mlădiţă 
care aduce rod, o curăţește, ca să aducă și mai mult rod” (v.2).

Din moment ce Cristos este Vița, iar noi suntem mlădițele, 
dacă rămânem în El, vom „aduce multă roadă, căci despărțiți 
de Mine nu puteți face nimic” (v.5). 

Pe de altă parte, „Dacă nu rămâne cineva în Mine, este 
aruncat afară, ca mlădiţa neroditoare, și se usucă, apoi 
mlădiţele uscate sunt strânse, aruncate în foc și ard” (v.6).

Domnul vrea ca noi să fim roditori – și să rămânem 
roditori. 
Rodirea și înmulțirea
În Genesa 1, Dumnezeu a vorbit de zece ori, iar Biblia 
consemnează de fiecare dată că „El a făcut... El a făcut... El 
a făcut.”

Apoi, fie că a fost vorba de pomi, flori, viețuitoarele 
mării, animale și păsări, El le-a dat responsabilitatea să se 
înmulțească. „Pământul a dat verdeaţă, iarbă cu sămânţă 
după soiul ei și pomi care fac rod și care își au sămânţa în 
ei, după soiul lor” (Genesa 1:12). Dumnezeu a zis, „Să dea 
pământul vieţuitoare după soiul lor; vite, târâtoare și fiare 
pământești după soiul lor” (v.24).

Dar când Atotputernicul i-a creat pe primul bărbat și 
pe prima femeie după „asemănarea Lui” (v.26), le-a dat o 
poruncă suplimentară. Noi avem datoria nu numai de a ne 
înmulți pe pământ (să fim roditori), ci și de a „supune” sau de 
a „stăpâni” peste toate viețuitoarele create de Dumnezeu (de 
a ne manifesta autoritatea). Așadar, iată ordinea: mai întâi 
trebuie să fim roditori; apoi dobândim autoritate.
Măsuri îndrăznețe
Biblia ne spune că Scriptura ne-a fost lăsată nu numai ca să 
ne mustre sau să ne îndrepte, ci și ca să profităm de pe urma 
studierii cuvintelor inspirate din ea. 

Pavel i-a scris tânărului Timotei că „Toată Scriptura este 
insuflată de Dumnezeu și de folos  ca să înveţe, să mustre, 
să îndrepte, să dea înţelepciune în neprihănire” (2 Timotei 
3:16).

Sămânța însemnată – care are semnificație și valoare – este 
cea care devine roditoare. 

Dacă suntem înarmați cu Cuvântul și pregătiți să fim 
transformați din punct de vedere spiritual, trebuie să luăm 
măsuri îndrăznețe. Nu ne putem permite să repetăm vechile 
tipare și obiceiuri de trăire.

Ca pastor, am observat că atunci când anumiți oameni 
sunt atinși cu adevărat de Dumnezeu, comportamentul lor 
se schimbă. În loc să stea tăcuți în biserică, aceștia își ridică 

brusc mâinile în semn de închinare, iar cu gura lor îl laudă 
pe Domnul. Cred că aceștia atrag atenția lui Dumnezeu prin 
sinceritatea acțiunilor lor. 

Sămânța însemnată este folositoare și produce schimbare. 

CELE PATRU CALITĂȚI ALE SEMINȚEI SEMNIFICATIVE

Ceea ce semeni poate părea insignifiant, deși are un potențial 
incredibil de a influența fiecare aspect din viața ta. Hai să 
examinăm aceste calități extraordinare:

1. Sămânța ta are semnificație spirituală. Există o 
diferență incomensurabilă între ceea ce sădește omul și 
ceea ce sădește Dumnezeu. În calitate de credincios, ai fost 
născut dintr-o sămânță care îți atinge duhul și care nu moare 
niciodată. 

Apostolul Pavel spune „fiindcă  aţi fost născuţi din nou 
nu dintr-o sămânţă care poate putrezi, ci dintr-una care nu 
poate putrezi, prin Cuvântul lui Dumnezeu, care este viu și 
care rămâne în veac” (1 Petru 1:23).

Nu numai că inimile noastre au fost curățite prin sângele 
scump al lui Isus, dar am primit, de asemenea, Cuvântul 
lui Dumnezeu care are puterea miraculoasă de a rodi. Noi 
știm că Semănătorul „seamănă Cuvântul” (Marcu 4:14), care 
poate să dea rod bogat.

Isus spune că unii „sunt cei înfăţișaţi prin sămânţa căzută 
între spini; aceștia sunt cei ce aud Cuvântul, dar năvălesc în 
ei grijile lumii, înșelăciunea bogăţiilor și poftele altor lucruri, 
care îneacă Cuvântul și-l fac astfel neroditor” (v.18-19).

Ce deosebire între aceștia și cei care primesc și prețuiesc 
Cuvântul! „Alții, apoi, sunt înfăţișaţi prin sămânţa căzută în 
pământ bun. Aceștia sunt cei ce aud Cuvântul, îl primesc și 
fac rod: unul treizeci, altul șaizeci și altul o sută” (v.20).

Lucrurile spirituale necesită sămânță spirituală – din acest 
motiv Cuvântul scris al lui Dumnezeu este esențial pentru 
creșterea noastră. 

2. Sămânța ta are semnificație sufletească. Tărâmul 
„sufletesc” cuprinde mintea și emoțiile noastre. Ele determină 
modul în care reacționăm la momentele și circumstanțele din 
viața noastră. 

Scriptura ne spune că există cunoaștere spirituală (revelație 
interioară) și cunoaștere firească (educația acestei lumii). Prin 
citire și studiu, putem să cunoaștem literatură, matematică și 
istorie, dar discernământul spiritual îl căpătăm numai dacă 
îi permitem lui Dumnezeu se semene sămânța Lui în inima 
noastră.

Acesta este motivul pentru care Pavel scrie „Să  nu vă 
potriviţi chipului veacului acestuia, ci să vă prefaceţi  prin 
înnoirea minţii voastre, ca să puteţi deosebi  bine voia lui 
Dumnezeu: cea bună, plăcută și desăvârșită” (Romani 12:2).

În altă parte, apostolul scrie să ne păzim gândurile și să ne 
concentrăm asupra lucrurilor care sunt adevărate, vrednice 
de cinste, drepte, curate și vrednice de iubit: „Încolo, fraţii 

Posibilitatea unui seceriș bogat este direct 
proporțională cu măsura în care primim Cuvântul.
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mei, tot ce este adevărat, tot ce este vrednic de cinste, tot ce 
este drept, tot ce este curat, tot ce este vrednic de iubit, tot ce 
este vrednic de primit, orice faptă bună şi orice laudă, aceea 
să vă însufleţească” (Filipeni 4:8). 

Ca să avem în noi gândul lui Dumnezeu, trebuie să ne 
reînnoim felul de gândire. Scriptura ne spune „cu privire la 
felul vostru de viaţă din trecut, să vă dezbrăcaţi de omul cel 
vechi care se strică după poftele înșelătoare și să vă înnoiţi în 
duhul minţii voastre şi să  vă îmbrăcaţi în omul cel nou, 
făcut după chipul lui Dumnezeu, de o neprihănire şi sfinţenie 
pe care o dă adevărul” (Efeseni 4:22-24). 

Dacă nu suntem treji și nu veghem, vom permite 
sistemului acestei lumi să ne programeze în mod automat 
computerul mental și emoțional. Iacov ne spune: „Fiți 
împlinitori ai Cuvântului, nu numai ascultători, înșelându-
vă singuri” (1:22).

Sămânța trebuie semănată și la nivel sufletesc. Un om care 
vorbește altuia despre Domnul și care ajută la întoarcerea 
unui păcătos de la rătăcirea căii lui „va mântui un suflet de la 
moarte și va acoperi o sumedenie de păcate” (5:20). 

Odată ce l-ai acceptat pe Fiul lui Dumnezeu în viața ta, 
nu te poți maturiza din punct de vedere spiritual și nici nu 
poți avea „gândul lui Cristos” (1 Corinteni 2:16) dacă n-ai 
Cuvântul Lui înrădăcinat în inimă. Numai în felul acesta se 
înnoiește sufletul. 

3. Sămânța are semnificație fizică. Îți spun din proprie 
experiență că dacă îți neglijezi trupul, mai devreme sau mai 
târziu vei plăti scump această neglijență. Din cauză că nu am 
avut grijă de mine, am suferit un atac de cord. Eu am fost 
singurul responsabil, nu Dumnezeu sau Satana!

În urma acelui semnal de alarmă am făcut schimbări 
drastice în obiceiurile mele alimentare și am început să 
fac exerciții fizice. La urma urmei, trupul meu trebuie să 
mărturisească despre Dumnezeul care m-a creat. Trebuie să 
ne alăturăm și noi psalmistului care spune „Te laud că sunt o 
făptură așa de minunată” (Psalmii 139:14).

Un om care își permite să-și neglijeze trupul în mod 
deliberat ignoră însăși dorința lui Dumnezeu. Pavel scrie 
„Nu știţi că trupul vostru este Templul Duhului Sfânt care 
locuiește în voi și pe care L-aţi primit de la Dumnezeu? Și că 
voi nu sunteţi ai voștri? Căci aţi fost cumpăraţi cu un preţ. 

Proslăviţi dar pe Dumnezeu în trupul și în duhul vostru, care 
sunt ale lui Dumnezeu” (1 Corinteni 6:19-20).

Trupul tău este un dar de la Dumnezeu și modul în care 
te porți cu această „comoară de lut” îi demonstrează Lui cât 
prețuiești tu acest dar.

4. Sămânța ta are semnificație materială.
Conform Scripturii, principiile lui Dumnezeu se aplică în 

cazul fiecărui aspect din viața noastră – nu doar celui spiritual, 
sufletesc și trupesc, ci și celui financiar. Acesta este motivul 
pentru care nu ezit niciodată să revendic toate promisiunile 
Lui de binecuvântare materială și financiară. 

Intenția lui Dumnezeu este ca poporul Lui să trăiască în 
belșug și când se întâmplă așa, El se bucură. 

Regele David spune „Mărit să fie Domnul care vrea 
prosperitatea2 robului Său” (Psalmii 35:27).

În orice caz, măsura în care propășim și înflorim depinde 
de măsura în care ne supunem legilor și principiilor stabilite 
de Dumnezeu. Spre exemplu, ceea ce semănăm, aceea 
culegem. Scriptura spune clar că „Cine nu vrea să lucreze, 
nici să nu mănânce” ( 2 Tesaloniceni 3:10).

Te poți aștepta la abundență de binecuvântări materiale 
din partea lui Dumnzeu dacă îți stabilești un ritm de a da și 
a primi, de a semăna și a culege. 
Decizia ta
Dacă vrei să ai parte de o schimbare profundă în viața ta, 
începe să cultivi în cele patru domenii menționate anterior. 

– Lasă trecutul în urmă și începe să investești în viitorul 
tău spiritual.

– Revoluționează-ți modul de gândire și hrănește-ți 
sufletul căutând cu stăruință să ai gândul lui Cristos. 

– Tratează-ți trupul la adevărata lui valoare, de templu al 
Duhului Sfânt.

– Schimbă-ți viitorul economic stabilindu-ți să dai mai 
degrabă decât să primești. 

Nu mai pierde o altă zi rătăcind prin valea șovăielii. 
Dumnezeu te va ajuta să-ți transformi viitorul când vei 
începe să semeni sămânță însemnată.  

Potențialul pe care îl are o sămânță mică este uluitoare. 
Dar când ea este semănată în pământul credinței – conform 
legilor lui Dumnezeu – rezultatul este și mai uluitor. 
2 În traducerea Cornilescu scrie „pacea robului Său”.

Această sămânță însemnată nu numai că rodește cât 
să te întrețină într-o lună sau într-un an. Ea dă o recoltă 
permanentă, una care te binecuvântează pentru eternitate. 

Cuvântul lui Dumnezeu dovedește lucrul acesta!
Iată dovada!
Când Avraam era trecut deja de 100 de ani, Dumnezeu i-a 
vorbit în privința promisiunii pe care i-o făcuse. Scriptura ne 
spune că „Dumnezeu a ispitit pe Avraam”3 (Genesa 22:1).
3 În traducerea din limba engleză, deși în traducerea Cornilescu spune că 
Dumnezeu „a pus la încercare” pe Avraam.

Nu te lăsa indus în eroare de termenul „ispitit”. 
Semnificația cuvântului în ebraică este „a dovedi”. La urma 
urmei, Biblia spune că „Dumnezeu nu poate fi ispitit... și El 
Însuși nu ispitește pe nimeni” (Iacov 1:13).

A ispiti înseamnă a spune, cu alte cuvinte, „Nu știu ce vei 
face sau nu vei face, așa că hai să te supun unui test.” Însă a 
dovedi e un fel de a spune „Voi aduce dovezi care să ateste 
ceea ce există deja.” Și acesta era scopul Domnului cu privire 
la Avraam. 

UN SECERIȘ PERMANENT 
Partea a 11-a
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Și de ce i-ar dovedi ceva Iehova lui Avraam? Deoarece el 
era omul despre care Dumnezeu afirmase că toate neamurile 
pământului vor fi binecuvântate în el. 

Un mesaj veșnic
Scopul lui Dumnezeu nu era doar să se dovedească pe Sine lui 
Avraam, ci să pună ceva la cale în locurile cerești. Prin ceea ce 
avea să se întâmple, El voia să transmită un mesaj permanent 
lui Lucifer, îngerul căzut, și tuturor demonilor săi.

O voce din cer i-a vorbit direct lui Avraam: „Ia pe fiul 
tău, pe singurul tău fiu, pe care-l iubești, pe Isaac; du-te în 
ţara Moria și adu-l ardere-de-tot acolo, pe un munte pe care 
ţi-l voi spune” (Genesa 22:2).

Așa cum relatează Biblia, a doua zi dis-de-dimineață, 
Avraam s-a sculat, a pus șaua pe măgar, a luat două dintre 
slugile sale și pe fiul său, Isaac. Mai întâi a adunat destule 
lemne pentru arderea-de-tot, apoi s-a îndreptat spre locul 
unde-l trimitea Dumnezeu. 

„A treia zi, Avraam a ridicat ochii și a văzut locul de 
departe. Şi Avraam a zis slugilor sale: «Rămâneţi aici cu 
măgarul; eu și băiatul ne vom duce până colo să ne închinăm 
și apoi ne vom întoarce la voi»” (v.4-5).

Atunci, Avraam, urmând porunca lui Dumnezeu, a luat 
lemnele pentru arderea-de-tot și le-a pus în spinarea lui Isaac, 
iar el a luat focul și cuțitul. 
Ultima cerință
Numai imaginează-ți ce chin sufletesc trebuie să fi avut 
Avraam în aceste momente. Dumnezeu îi spunea „Vreau să 
mi-l aduci pe fiul tău ca jertfă. Îți poruncesc să renunți la tot 
ce ai mai prețios în viața ta – la tot ce prețuiește mai mult 
pentru tine.”

În esență, Atotputernicul îi spunea lui Avraam, „Nimic să 
nu mai existe între tine și Mine. Dă-mi-l pe fiul tău.”

Isaac a fost fără îndoială sămânța însemnată, importantă. 
În timp ce tatăl și fiul înaintau împreună pe drum, Isaac 

s-a întors spre Avraam și l-a întrebat, „Iată focul şi lemnele, 
dar unde este mielul pentru arderea-de-tot?” Avraam i-a 
răspuns: „Dumnezeu Însuşi va purta grijă de mielul pentru 
arderea-de-tot” (v.8) și cei doi și-au văzut mai departe de 
drum. 
„Nu te îngrijora, Isaac!” 
Ai putea zice, „Dar credeam că Dumnezeu i-a spus lui Avraam 
că Isaac va fi adus ca jertfă.”

Hai să aruncăm o privire la acest eveniment așa cum 
este el relatat în Epistola către Evrei: „Prin credinţă a adus 
Avraam jertfă pe Isaac, când a fost pus la încercare, el, care 
primise făgăduinţele cu bucurie, a adus jertfă pe singurul lui 
fiu! El căruia i se spusese: «În Isaac vei avea o sămânţă care-ţi 
va purta numele!» Căci se gândea că Dumnezeu poate  să 

învieze chiar și din morţi: și, drept vorbind, ca înviat din 
morţi l-a primit înapoi” (Evrei 11:17-19). 

Acest lucru arată clar că Dumnezeu avea să poarte de 
grijă, deoarece El dă întotdeauna sămânță celui care seamănă. 
De aceea, Avraam i-a putut spune fiului său, „Nu te îngrijora, 
Isaac. Dumnezeu va purta de grijă în privința mielului.”

După ce a zidit altarul, Avraam a aranjat lemnele și l-a 

legat pe fiul lui în locul jertfei. „Apoi, Avraam a întins mâna 
și a luat cuțitul ca să-l înjunghie pe fiul său” (Genesa 22:10). 

Deodată, îngerul Domnului a strigat din ceruri, „Avraame! 
Avraame!”

„Iată-mă, a răspuns el.”
Îngerul a zis: „Să nu pui mâna pe băiat şi să nu-i faci 

nimic; căci ştiu acum că te temi de Dumnezeu, întrucât n-ai 
cruţat pe fiul tău, pe singurul tău fiu, pentru Mine” (v.12).

Biblia ne spune că „Avraam a ridicat ochii și a văzut 
înapoia lui un berbec încurcat cu coarnele într-un tufiș, și 
Avraam s-a dus de a luat berbecul și l-a adus ca ardere-de-tot 
în locul fiului său” (v.13). 

Avraam a pus locului aceluia numele „Domnul va purta 
de grijă.”
Sămânță veșnică
Apoi, îngerul Domnului l-a chemat a doua oară din ceruri pe 
Avraam și a declarat despre el că sămânța lui nu era numai 
însemnată, ci și veșnică. 

Și îngerul Domnului i-a zis: „«Pe  Mine Însumi jur», 
zice Domnul, ‘pentru că ai făcut lucrul acesta și n-ai cruţat 
pe fiul tău, pe singurul tău fiu, te voi binecuvânta foarte 
mult și-ţi voi înmulţi foarte mult sămânţa, și anume: ca 
stelele cerului și ca nisipul de pe ţărmul mării, și sămânţa ta 
va stăpâni cetăţile vrăjmașilor ei. Toate neamurile pământului 
vor fi binecuvântate în sămânţa ta, pentru că ai ascultat de 
porunca Mea!’” (Genesa 22:16-18).

Slavă lui Dumnezeu, recolta nu se mai sfârșește!
Iată cum ne afectează pe noi această sămânță. Apostolul 

Pavel scrie: „Toţi  care aţi fost botezaţi pentru Hristos v-aţi 
îmbrăcat cu  Hristos. Nu  mai este nici iudeu, nici grec; 
nu mai este nici rob, nici slobod; nu mai este nici parte 
bărbătească, nici parte femeiască, fiindcă toţi sunteţi una în 
Hristos Isus. Și dacă sunteţi ai lui Hristos, sunteţi sămânţa 
lui Avraam, moștenitori prin făgăduinţă” (Galateni 3:27-29).
Moștenirea ta
Nu doar Isaac este o sămânță veșnică și însemnată, ci și tu 
și eu. Conform acestei promisiuni, dacă suntem în Cristos, 
suntem împreună moștenitori cu El. Citește pasajul cu 
atenție și îți vei da seama că promisiunea nu are legătură cu 
religia, cultura, politica sau cu faptul că ești bărbat sau femeie. 
Fie că suntem albi sau negri, bogați sau lipsiți, educați sau 
needucați, promisiunea este aceeași pentru toți. 

Atotputernicul era pe cale să pună în mișcare o serie 
de evenimente în viața lui Avraam care să dea naștere 
într-un final la cea mai însemnată sămânță semănată 

vreodată și anume, Fiul Său, Isus.
Eu cred că Avraam i-a spus lui Isaac, „Indiferent de ce se 
va întâmpla, tu ești important. Încrede-te în Dumnezeu 

și încrede-te în mine.”
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Nu există loc de scuze. Lasă în urmă nedreptățile din 
trecut sau circumstanțele în care ai crescut. 

Poate ești nemulțumit că nu te-ai născut bogat. Nici eu. 
Dar într-o bună zi, Dumnezeu mi-a vorbit, „Voi deschide 
un drum acolo unde nu este drum. Te voi binecuvânta 
cum oamenii nu o pot face. Voi deschide uși care acum 
sunt ferecate. Te voi pune să mărturisești Cuvântul meu 
conducătorilor acestei lumi.”

Dumnezeu a împlinit această promisiune nu din cauza 
contextului în care m-am născut, ci pentru că am intrat în 
moștenirea lăsată de sămânța veșnică pe care Avraam a fost 
dispus să o semene în Isaac. Iar acest seceriș permanent de 
care mă bucur, vrăjmașul nu îl poate fura! 
Dărnicia ca mod de viață
Sunt plin de bucurie când mă gândesc ce potențial are 
semănatul semnificativ. Însă Dumnezeu a rânduit ca dărnicia 
nelimitată – ca mod de viață – să producă un seceriș nelimitat. 

Mulți se gândesc la templul măreț construit de Împăratul 
Solomon în cinstea Domnului, dar uită că David a fost cel 
care a avut mai întâi viziunea templului. David i-a dat lui 
Solomon „planul a tot ce avea în minte cu privire la curţile 
Casei Domnului” (1 Cronici 28:12). 

De unde au provenit banii pentru construirea acestui 
templu magnific? David a început să dea și odată cu el și 
poporul. „Mi-am întrebuinţat toate puterile să pregătesc 
pentru Casa Dumnezeului meu aur..., argint..., aramă...” (1 
Cronici 29:2), precum și pietre scumpe. David a provocat 
și poporul să dea, iar acesta a început să dăruiască din 
belșug.  După cum relatează Scriptura, „Căpeteniile  caselor 
părintești, căpeteniile seminţiilor lui Israel, căpeteniile peste 
mii și peste sute și îngrijitorii averii  împăratului au adus 
daruri de bunăvoie” (1 Cronici 29:6).

Și aici nu vorbim despre mărunțișuri. Căpeteniile au 
dat zece mii de talanți de argint, optsprezece mii de talanți 
de aramă și o sută de mii de talanți de fier (v.7). În plus, 
„Cei ce aveau pietre scumpe le-au dat pentru vistieria Casei 
Domnului” (v.8).
Un dar din dragoste
David, cel care a dat exemplul, nu a terminat încă de 
dăruit. Scriptura ne spune că „în dragostea mea pentru Casa 
Dumnezeului meu, dau Casei Dumnezeului meu aurul şi 
argintul pe care-l am” (v.3). David spunea de fapt „Dragostea 
mea pentru Casa lui Dumnezeu este nesfârșită, așa că vreau 
să dau chiar mai mult.” 

Dărnicia lui David depășea nevoia. El i-a dat Domnului 
toată averea lui într-un act de închinare. 

Lecția pe care ne-o dă el este impresionantă. Nu trebuie 
să ne limităm doar la „nevoie”, ci trebuie să semănăm ceea ce 
contează. Pe David, dragostea lui pentru casa Domnului l-a 
determinat să dea mai mult decât i se ceruse. 

Dragoste adevărată
Când m-am căsătorit cu Kathy, nu i-am pus inelul pe deget 
pentru că avea nevoie de el. Dacă ar fi fost așa, aș fi putut să 
merg la un magazin de bijuterii ieftine și să-i cumpăr un inel 
cu imitație de aur. În schimb, i-am oferit un inel de care eram 
mândru, pentru că el reprezenta dragostea și afecțiunea mea 
pentru ea. 

Importanța depășește banalul. Spre exemplu, dacă arunci 
un dolar unui individ de la colțul străzii care ține o pancartă 
pe care scrie „Lucrez pentru mâncare”, nu faci decât să 
încurajezi datul de pomană. Dar când te împrietenești cu 
individul acela și-l determini să-și dorească să lucreze pentru 
a-și câștiga existența, tu dai cu-adevărat însemnătate vieții 
acestuia contribuind la schimbarea viitorului lui. 
Simbolism sau însemnătate?
În Noul Testament ne este relatată întâmplarea tulburătoare 
a Mariei, sora lui Marta și a lui Lazăr, care s-a dus la Isus 
înainte de răstignirea Lui cu un vas de alabastru cu mir foarte 
scump. Biblia ne spune că ea „a spart vasul și a turnat mirul 
pe capul lui Isus” (Marcu 14:3).

După ce Maria l-a uns astfel pe Isus, câțiva dintre cei 
prezenți vorbeau între ei foarte indignați: „Ce rost are risipa 
aceasta de mir? Mirul acesta s-ar fi putut vinde cu mai mult 
de trei sute de lei și să se dea săracilor” (Marcu 14:4-5). Și au 
criticat-o cu asprime pe Maria. 

Aceștia vor comenta tot timpul: „E o nebunie! De ce ai 
da bani pentru o astfel de cauză?” Sau „De ce ai ferici pe un 
astfel de om?”

În loc de un seceriș permanent, vrăjmașul ar prefera ca 
pământul nostru să rămână sterp, fără rod.

După ce Maria a spart vasul de alabastru, Isus le-a zis 
celor din jurul Lui: „Lăsaţi-o în pace. De ce-i faceţi supărare? 
Ea a făcut un lucru frumos faţă de Mine, căci pe  săraci îi 
aveţi totdeauna cu voi și le puteţi face bine oricând voiţi, 
dar pe Mine nu Mă aveţi totdeauna. Ea a făcut ce a putut; 
Mi-a uns trupul mai dinainte pentru îngropare. Adevărat vă 
spun că, oriunde va fi propovăduită Evanghelia aceasta, în 
toată lumea, se va istorisi și ce a făcut femeia aceasta, spre 
pomenirea ei” (Marcu 14:6-9). 

Fapta femeii a fost simbolică deoarece ea a luat vasul 
prețios și l-a spart – lucrul acesta însemnând faptul că mirul 
nu mai putea fi folosit pentru un alt scop decât acesta. Ea a 
făcut ca fapta ei să capete însemnătate.

Dar Isus a fost Cel care a dat valoare veșnică seminței când 
a spus: „... oriunde va fi propovăduită Evanghelia aceasta, în 
toată lumea, se va istorisi și ce a făcut femeia aceasta.”

Ce Dumnezeu minunat slujim!
Au trecut peste două mii de ani de când Tatăl și-a dat Fiul 

ca să învingă păcatul din viețile noastre. Iar această sămânță 
însemnată continuă să dea rod care sporește fără întrerupere.

Planul lui Dumnezeu pentru viitorul tău  
întrece orice pagubă din trecut.

Dacă nu suntem atenți, oamenii ne pot convinge  
să nu semănăm sămânță însemnată când  

ne simțim obligați să o facem.
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Ești un om roditor?
Te-ai decis să lași trecutul în urmă și să-ți sădești un nou 
început? Ești gata să semeni o sămânță însemnată în vederea 
unui seceriș permanent?

Biblia spune: „Omul de bine lasă moștenitori pe copiii 
copiilor săi” (Proverbe 13:22). Asta înseamnă că face investiții 
însemnate nu numai pentru copiii lui, ci și pentru nepoți. 
Iată ce presupune un seceriș permanent!

Vrăjmașul va folosi orice mijloc ca să ne împiedice, 
deoarece știe că Scriptura ne învață că trebuie să creștem, 
să ne înmulțim și să umplem pământul (Genesa 1:28). 
Când facem așa, căpătăm autoritate și stăpânire peste orice 
viețuitoare care se mișcă pe pământ (v.28).

Este imposibil să umplem pământul fără un seceriș 
permanent.

Când ne implicăm tot mai mult în seceriș, Satana se supără 
tot mai tare. De ce? Deoarece știe că visurile și aspirațiile unui 
om darnic nu pot fi oprite. Un om care înțelege cu adevărat și 
se implică în planul de seceriș nu poate fi abătut de la destinul 
pe care îl are. 
Moștenirea ta veșnică
Când mă uit la felul în care mi-a binecuvântat Dumnezeu 
viața și slujirea, îmi dau seama că am ajuns aici datorită 
seminței semănate de tatăl meu pământesc și de tatăl tatălui 
meu. Bunicul meu Thomas a construit multe biserici pentru 
Împărăție. În cazul lui Kathy s-a întâmplat la fel. Părinții ei 
au semănat și au dăruit cu credincioșie – iar bunicii ei au 
fost implicați în lucrarea Domnului. Înainte ca bunica ei 
Burkhard să meargă la Domnul ca să-și primească răsplata, 
ea a susținut peste douăzeci de proiecte în diferite părți ale 
lumii.

Copiii mei nu pot fi decât binecuvântați din moment 
ce vrăjmașul nu poate împiedica lucrarea începută de 
Dumnezeu. 

Ține minte, când ești credincios în lucrarea de înmulțire, 
ești un om cu autoritate. Vrăjmașul a fost pus sub picioarele 
tale și poți să afirmi cu tărie că „El ne-a înviat împreună și 
ne-a pus să ședem împreună în locurile cerești, în Hristos 
Isus” (Efeseni 2:6). 

Datorită seminței semănate de înaintașii mei, pot să afirm 
și eu:

• „Cel ce este în mine este mai mare decât cel ce este în 
lume.”

• „Sunt mai mult decât biruitor prin Acela care m-a 
iubit.”

• „Eu pot totul în Cristos care mă întărește.”

Tu ce moștenire lași în urmă? Ce sădești în viețile celor pe 
care îi iubești? 

Isus ne spune astăzi, „... Ridicaţi-vă ochii și priviţi holdele, 
care sunt albe acum, gata pentru seceriș. Cine seceră primește 
o plată și strânge rod pentru viaţa veșnică, pentru ca și cel ce 
seamănă și cel ce seceră să se bucure în același timp” (Ioan 
4:35-36). 

Rugăciunea mea pentru tine este semeni semințe 
însemnate și să te bucuri în același de timp de bogăția 
secerișului nesfârșit al lui Dumnezeu.

Rick Thomas este pastor principal al 
Abundant Life Christian Centre din 
Margate, Florida. El este pastor-învățător 
și conferențiar recunoscut la nivel 
internațional.

Articolul acesta a fost preluat din Sămânță semnificativă 
– Seceriș continuu © 2005 de Rick Thomas. Folosit cu 
permisiunea autorului. Toate drepturile sunt rezervate.

În momentul în care devii roditor, 
 începi să te înmulțești, deoarece  

Dumnezeu urmărește creșterea și profitul. 

UNEORI CÂȘTIGI, ALTEORI ÎNVEȚI
— PENTRU ADOLESCENȚI —

» JOHN C. MAXWELL

O pierdere nu este o pierdere în totalitate dacă înveți ceva din ea.
Viața este plină de suișuri și coborâșuri. Însă orice contralovitură (o înfrângere în 

campionat, o notă mică, o relație pierdută sau o probă slabă) pot deveni un pas îna-
inte, atunci când deții uneltele potrivite pentru a învăța din experiență.

Adaptată după textul original, cartea Uneori câștigi, alteori înveți pentru 
adolescenți ne pune la dispoziție reflecțiile lui John C. Maxwell, autor prolific și ex-
pert în leadership, asupra pașilor greșiți pe care el însuși i-a făcut, exerciții interactive 

pentru jurnal și povestiri în premieră despre personaje influente. Dr. Maxwell îi ajută pe cititori să își dez-
volte unsprezece calități esențiale ale învingătorilor, învățându-i pe toți adolescenții, de la simpli elevi, la 
căpitani de echipă și viitori oameni de afaceri, cum să vadă orice eșec ca pe o oportunitate de a avea succes.

147 p. • 14 x 20,5 cm • 18 lei



C U M  S Ă  A J U N G I  L A  I N I M A  C E LO R  C A R E  N U 
A PA R Ț I N  V R E U N E I  B I S E R I C I  P R I N  I N T E R M E D I U L 

S LU J B E LO R  D E  D U M I N I C Ă

UNA DINTRE MULTELE PROVOCĂRI PE CARE LE ÎNTÂMPINĂM  

DIN DORINŢA NOASTRĂ DE A-I INFLUENŢA PE CEI CARE NU MERG  

LA BISERICĂ ESTE COMUNICAREA DRAGOSTEI NOASTRE SINCERE  

PENTRU DUMNEZEU ȘI PENTRU EI. 
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E luni dimineața și în timp ce meditezi la ziua precedentă, 
brusc ți se strânge inima, o senzație cunoscută deja. Te 

gândești: Grupul de închinare s-a prezentat bine, mesajul a 
fost sănătos din punct de vedere doctrinar, totuși ceva a lipsit. 
Unde au fost toți vizitatorii? De ce nu a răspuns niciunul la 
chemarea înflăcărată a mântuirii? De ce nu sunt interesați 
oamenii nemântuiți să vină la biserică? Și pentru că nu prea 
găsești răspunsuri la aceste întrebări, apar frustrările. Știi că 
aceeași strângere de inimă o vei avea probabil lunea viitoare, 
dacă nu găsești între timp o modalitate de a aborda oamenii 
nemântuiți din jurul tău. Un lucru e sigur – ai nevoie de o 
viziune proaspătă. 

Poate unii se întreabă, „Soluția este să ne compromitem 
doctrina și să ne dezicem de moștenirea penticostală? Sau pur 
și simplu să organizăm programe care să stârnească interesul 
unei societăți ireverențioase și firești?” Nici vorbă! Provocările 
cu care ne confruntăm în atragerea oamenilor fără biserică 
la serviciile de duminică ne atrag atenția mai puțin asupra 
stilului și particularităților doctrinare și mai mult asupra 
scopului, manifestării și prezenței puterii lui Dumnezeu. 

Multe biserici de rit și structuri diferite ajung la inima 
oamenilor nemântuiți la fiecare program de duminică. 
Întrebarea care se ridică nu este să ne hotărâm pur și 
simplu dacă ar trebui să ne concentrăm mai mult asupra 

vizitatorilor sau să fim mai sensibili și mai prietenoși cu ei. 
Adevărata întrebare este dacă suntem sau nu suntem sinceri 
în abordarea celor care nu merg la biserică. Dacă răspunsul 
este pozitiv, atunci trebuie să ne evaluăm eforturile în lumina 
nevoilor și problemelor care influențează viețile celor care nu 
merg la biserică. Iată patru soluții semnificative în abordarea 
vizitatorilor în timpul serviciilor de duminică. 

FII SINCER
În general, atitudinea multor nemântuiți față de creștini și 
biserică divulgă adesea un amestec neplăcut de scepticism, 
prejudecăți și nepăsare. De fapt, simpla participare la serviciul 
de duminică dimineața poate reprezenta pentru ei o nouă 
experiență care este intimidantă și, deopotrivă, derutantă. 
Una dintre multele provocări pe care le întâmpinăm 
în dorința noastră de a-i influența pe cei care nu merg la 
biserică este comunicarea dragostei noastre sincere pentru 
Dumnezeu și pentru ei. Aceasta este cea mai mare poruncă 
pe care ne-a lăsat-o Isus Cristos (Matei 22:34-40) și misiunea 
fundamentală a bisericii.    

Fiecare aspect al programului – rugăciunea, închinarea 
în comun, cântarea sau vestirea Cuvântului – constituie o 
oportunitate de a ne exprima sincer devotamentul față de 
Dumnezeu și dorința înflăcărată de a-L asculta. Știm cu toții 
că mărturia noastră sinceră nu începe duminică dimineața. 
Dacă biserica tratează cu seriozitate influențarea vieților 
celor nemântuiți, atunci mărturia începe cu mult înaintea 
intonării primei cântări.

Credibilitatea noastră în rândul celor nemântuiți crește 
când aceștia văd că, deși ne confruntăm cu aceleași probleme 
ca și ei, bucuria din viața noastră rămâne constantă. Zidurile 
prejudecăților și alienării pe care mulți nemântuiți le-au 
ridicat față de noi se vor nărui când vor vedea manifestarea 
credinței noastre sincere în Dumnezeu. Atunci, și poate 
numai atunci, mesajul nostru de dragoste și acceptare va 
schimba inimile celor nemântuiți. 

FII DEDICAT
O piedică majoră în dorința noastră de a ajunge la inima 
vizitatorilor de duminică este neînțelegerea motivelor pentru 
care aceștia refuză să meargă la biserică. Mulți dintre ei cred că 
serviciile bisericești sunt plictisitoare. În concepția lor, noi nu 
suntem decât o adunătură de indivizi mărginiți, inabordabili 
și critici care nu-i prea tolerează pe oamenii care sunt diferiți 
de ei. 

În același timp, majoritatea sunt copleșiți de solicitările 
stilului lor de viață scăpat de sub control. Ei se luptă cu 
presiunea de a ține pasul cu o societate care se schimbă 
constant și care îi lasă fără stabilitate și busolă morală. Mulți 
se simt părăsiți și nu cred că frecventarea serviciilor creștine 
poate oferi un răspuns problemelor lor complicate. 

Serviciile noastre nu reușesc să răspundă adecvat 
întrebărilor și poverilor lor? Le slujim noi de bunăvoie celor 
pentru care ne rugăm să vină la biserică? Sau cea mai mare 
parte din energia și eforturile noastre le cheltuim pe interesele, 
așteptările și nevoile celor deja convinși? 

Dacă se întâmplă așa, atunci nu ne putem aștepta să 
influențăm în mod pozitiv vizitatorii de la programul de 
duminică. Fiecare aspect din cadrul serviciului de duminică, 
de la cântarea de început până la chemarea finală, are 
potențialul de a atinge inima vizitatorilor. Un pastor dedicat 
va organiza slujbe care constuiesc în mod intenționat punți 
de înțelegere care vor atinge viețile vizitatorilor bisericii. 

FII RELEVANT
Limbajul și tradițiile din cadrul serviciilor de duminică poate 
nu reușesc să se conecteze cu problemele și nevoile presante 
ale majorității oamenilor din afara comunității creștine – și 
poate cu cele ale câtorva din cadrul ei. Este din ce în ce mai 
nerealist să te aștepți ca oamenii care au avut un contact 
limitat cu biserica sau poate chiar deloc să ni se alăture la 
slujba de duminică din proprie inițiativă. E nevoie de mai 
multă osteneală ca să stabilești relații cu oamenii în afara 
slujbelor de duminică. 

Provocările cu care ne confruntăm în atragerea 
oamenilor fără biserică la serviciile de duminică 

ne atrag atenția mai puțin asupra stilului și 
particularităților doctrinare și mai mult asupra 

scopului, manifestării și prezenței puterii lui Dumnezeu.



18       RESURSE SPIRITUALE 2018 www.resursespirituale.ro

Conducătorii bisericilor trebuie să se roage și să răspundă 
nevoii de a transmite o doctrină sănătoasă și relevantă din 
punct de vedere cultural în cadrul slujbelor de duminică. 
Mesajul de duminică trebuie să imite cuvintele lui Isus Cristos 
de la începutul lucrării Sale: „Duhul  Domnului este peste 
Mine, pentru că M-a uns să vestesc săracilor Evanghelia..., să 
propovăduiesc robilor de război slobozirea..., să dau drumul 
celor apăsaţi” (Luca 4:18). Isus Cristos s-a adresat nevoilor 

oamenilor răniți, dar în tot acest proces El nu a compromis 
adevărul. 

Astăzi, slujbele de duminică constituie oportunități 
dinamice de a proclama adevărul doctrinar și de a oferi 
doritorilor o explicație pe înțeles și aplicații practice din 
Cuvântul scris al lui Dumnezeu. Oamenii care nu obișnuiesc 
să meargă la biserică vor fi atrași de bisericile și predicatorii 
care, prin rugăciune, construiesc punți de legătură între 

IUBEȘTE-ŢI ASCULTĂTORII
Compasiunea este cel mai eficient și mai încântător sentiment. Asigură-te că oamenii de pe băncile 
bisericii simt că îți pasă de bunăstarea lor.  

FOLOSEȘTE CUVINTE PE ÎNŢELESUL OAMENILOR 
În loc de cuvintele invocație și benedicție, folosește cuvântul mai simplu rugăciune. Când menționezi 
un termen specific teologic în predicare, explică-l. Dacă ascultătorii își pierd interesul, fii sigur că ei 
resping adevărul, nu interpretarea greșită a adevărului.

NU DILUA MESAJUL
Predică Scriptura fără improvizații. Spune adevărul în dragoste, dar spune-l. 

FOLOSEȘTE ILUSTRAŢII
Predică atât ochiului, cât și urechii. Dacă predici despre Scriptură că este o sabie, fă-ți rost de o sabie 
pe care să o ridici împreună cu Biblia. Dacă predici despre programul încărcat al oamenilor, arată-le un 
jurnal cu programări. 

MIȘCĂ-TE
Nu sta în același loc pe tot parcursul predicii. Vechii greci spuneau că cele trei trăsături esențiale ale 
unei cuvântări eficiente sunt acțiunea, acțiunea și acțiunea. Dacă nu ai microfon pentru lavalieră, fă-ți 
rost de unul. Umblă în timp ce predici. Schimbarea poziției îi ajută pe oameni să-și relaxeze privirea, iar 
pe tine te ajută să păstrezi atenția lor. 

POVESTEȘTE ÎNTÂMPLĂRI
Oamenii din cultura noastră vor dovezi care să ateste faptul că ceea ce spunem funcționează. 
Întâmplările inspirate din realitate sunt exemple plastice care întăresc ceea ce spunem.
Asigură-te că oamenii știu când te referi la ei. Termenii precum pierduți, nenăscuți din nou și 
necredincioși nu rezonează cu ei. Ei nu se simt pierduți. Știu exact unde se află – în biserică. Nu îi numi 
necreștini, ci mai degrabă precreștini. Este un cuvânt mai puțin direct și care le transmite speranța că 
vor deveni creștini.

EXPLICĂ SEMNIFICAŢIA CHEMĂRII DE LA SFÂRȘITUL PREDICII
Chemarea este o tradiție, dar una bună. Ea îi ajută pe oameni să asculte îndemnul Scripturii de a face 
publică acceptarea lui Cristos în viața lor. Dar fii sensibil la modul de gândire secular. Dacă le ceri să-și 
mărturisească în public credința, asta s-ar putea să însemne pentru ei că le ceri să-și mărturisească în 
public păcatele.

— John E. Marshall este pastor al  
Second Baptist Church din Springfield, Missouri.  

CÂND LE PREDICĂM OAMENILOR DINTR-O CULTURĂ SECULARĂ...
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adevărurile străvechi ale Scripturii și nevoile lor presante din 
prezent. 

FII INSPIRAT
Când suntem puși în fața provocării incredibile de a 
ajunge la inima celor pierduți, avem nevoie de intervenția 
Dumnezeului Atotputernic. Toate planurile și pregătirile 
noastre nu pot înlocui prezența lui Dumnezeu. Vizitatorii 
bisericii vor participa la slujbele de duminică din diferite 
motive. Însă atunci când vin, vor descoperi o biserică ce s-a 
rugat și s-a pregătit intenționat pentru venirea lor? Vor vedea 
ei manifestarea autentică a dragostei lui Dumnezeu și vor 
primi un mesaj relevant din Cuvântul Lui?

Fără prezența Duhului Sfânt care să ne inspire, chiar dacă 
avem dorința de a ajunge la inima vizitatorilor de la slujbele 

de duminică, ne va lipsi puterea care a fost pusă la dispoziția 
bisericii, în mod deosebit a bisericii penticostale. Data viitoare 
când te vei pregăti pentru următoarea slujbă de duminică, 
fă-ți timp să cugeți la slujbele din ultimele câteva luni. Cât de 
eficient ai fost în încercarea de a ajunge la cei nemântuiți? Ce 
te împiedică să ai o influență mai mare asupra lor?

Răspunsul poate că te va determina să modifici nu numai 
stilul închinării. S-ar putea să presupună o reevaluare atentă a 
fiecărui aspect din cadrul slujbei și a ceea ce se întâmplă între 
slujbele bisericii. Mai presus de toate, poate că vei descoperi că 
împreună cu biserica trebuie să vă rugați de urgență ca Duhul 
lui Dumnezeu să-și facă simțită prezența în mijlocul vostru. 
Făcând așa, Dumnezeu îți va da rețeta pentru construirea 
punților de înțelegere și te va ajuta să ajungi la inima celor 
nemântuiți.

John H. Spurling, D.Min., este profesor 
asistent la cursul de Formarea și conducerea 
Bisericii, din cadrul Seminarului Teologic al 
Adunărilor lui Dumnezeu din Springfield, 
Missouri. 

Oamenilor care nu obișnuiesc să meargă la biserică nu 
le pasă prea mult de problemele care privesc doctrina 

noastră, dar vor fi atrași de bisericile și predicatorii 
care prin rugăciune construiesc punți de legătură între 

adevărurile străvechi ale Scripturii  
și nevoile lor presante din prezent. 

ADEVĂRAT PENTRU TINE,  
DAR NU PENTRU MINE

» PAUL COPAN

RĂSPUNSURI CONTEMPORANE  

LA OBIECȚIILE DURE ÎMPOTRIVA CREDINȚEI 

Lumea este intolerantă cu creștinismul. Ați auzit probabil multe obiecții și 
replici anticreștine care resping relevanța și validitatea credinței creștine, in-
clusiv:

» „Cine ești tu să impui moralitatea ta asupra altora?”
» „Ce drept ai tu să-i convertești pe alții la părerile tale?”
» „Nu contează ce crezi, atâta timp cât ești sincer.”
» „Nu poţi avea încredere în Evanghelii – nu sunt incontestabile.”

Aceste comentarii nu trebuie să pună capăt dialogului. Paul Copan vă oferă răspunsuri clare, concise și 
profunde la aceste afirmații critice în ediția revizuită și extinsă a cărții sale „Adevărat pentru tine, dar nu 
pentru mine”. El vă arată cum puteți răspunde cu „blândețe, răbdare, rugăciune și harul lui Dumnezeu”, 
astfel încât conversația cu cei care obiectează împotriva credinței voastre să fie relevantă.

261 p. • 14 x 20,5 cm • 30 lei
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TRĂIREA ÎN ÎMPĂRĂŢIE
VOLUNTARI, NU ROBI!

 – Partea a 15-a –

Statutul de voluntar este cu totul diferit de statutul de rob. Este adevărat că amândoi fac cam același lucru, dar 
unul o face de bună voie, iar altul din obligație sau pentru că i se cere. După cum vom descoperi din Cuvântul 
lui Dumnezeu, relația noastră cu Tatăl ceresc este răspunsul nostru la dragostea pe care El o arată față de noi. 
Dragostea care l-a dus pe singurul Său Fiu la cruce ca să poarte vina păcatelor noastre nu ne robește, ci de fapt 
ne scapă de condamnare și restaurează scopul inițial pentru care am fost creați. „Slujirea” mea față de „Stăpân” 
este un privilegiu unic și special. Dorința mea înflăcărată de a face voia Lui este însuflețită de dragostea care mă 
constrânge. Deosebirea dintre un voluntar și un rob este că slujirea aduce celui dintâi bucurie adevărată, iar celui 
de-al doilea nemulțumire și ranchiună. Pornește în acest studiu de la premisa că El te-a ales, iar tu te-ai oferit să-L 
onorezi pe El.    

de H. Maurice Lednicky

La o analiză superficială a termenului slujitor în Biblie, 
vom descoperi câteva informații interesante. Termenul 

slujitor(i) apare de aproximativ o mie de ori în Scriptură – 
acest număr împărțindu-se aproape în mod egal între Vechiul 
și Noul Testament. În Vechiului Testament din ebraică, 
termenul desemnează aproape exclusiv un sclav/rob. Însă în 
Noul Testament din greacă, există cel puțin șapte accepțiuni 
sau definiții pentru același termen. Nu este un fenomen deloc 
neobișnuit în limba greacă, din moment ce semnificația 
aceluiași cuvânt poate avea adesea nuanțe diferite când este 
tradus într-o altă limbă. 

1. Îngrijitor
2. Servitor în casă
3. Servitor angajat
4. Ajutor de îngrijitor 
5. Subordonat (asistent)
6. Slujitor (diakonos – diacon) 
7. Sclav/rob (doulos)  

De reținut este faptul că TOȚI cei cinci scriitori ai Noului 
Testament (de după Cincizecime) se identifică drept slujitori 
– sclavi/robi ai lui Isus Cristos în epistolele lor. Aceștia sunt 
Pavel, Petru, Ioan, Iacov și Iuda (cei din urmă fiind frați 
vitregi ai lui Isus).

Încă de la începutul teologiei creștine, doulos desemna 
pe cineva care se abandona complet voii celuilalt. Definiția 
aceasta nu dă de înțeles faptul că slujirea acestuia venea din 
obligație.

Când evreii i-au spus lui Isus, „Noi suntem sămânța 
lui Avraam și nu am fost niciodată robii nimănui. Cum 
zici Tu? «Veți fi slobozi?»” (Ioan 8:33), aceștia nu au făcut 
decât să reconstituie istoria pe baza memoriei lor selective. 
Observă faptul că Isus nu le-a adus aminte de Egipt, Asiria, 
Babilon, Medo-Persia, Grecia și Roma. Răspunsul Lui a fost 
mai degrabă spiritual decât istoric. „Adevărat, adevărat vă 
spun”, le-a răspuns Isus, „că oricine trăiește în păcat este rob 
al păcatului. Şi robul  nu rămâne pururea în casă; fiul însă 
rămâne pururea. Deci, dacă  Fiul vă face slobozi, veţi fi cu 
adevărat slobozi” (Ioan 8:34-36, sublinierea autorului).

În Romani 6:19, apostolul Pavel a vorbit despre robie 
folosindu-se de o analogie spirituală ca ilustrație care ar fi 
putut fi înțeleasă și aplicată mai ușor în contextul culturii 
greco-romane. „Căci noi nu mai suntem robi ai păcatului” 
(Romani 6:6, sublinierea autorului). „Nu știţi că, dacă  vă 
daţi robi cuiva ca să-l ascultaţi, sunteţi robii aceluia de care 
ascultaţi?” (Romani 6:16, sublinierea autorului). Iată versetul 
cheie pentru această dezbatere spirituală pe tema „robiei”. „Şi 
prin chiar faptul că aţi fost izbăviţi de sub păcat, v-aţi făcut 
robi ai neprihănirii” (Romani 6:18, sublinierea autorului). 
Pavel subliniază acest aspect reafirmându-l: „Dar acum, odată 
ce aţi fost izbăviţi de păcat și v-aţi făcut robi ai lui Dumnezeu, 
aveţi ca rod sfinţirea, iar ca sfârșit: viaţa veșnică” (Romani 
6:22, sublinierea autorului). Concluzia acestor versete este că 
Dumnezeu nu ne obligă să-L urmăm, ci că noi ne-am oferit 
să fim robi ai unui nou Stăpân. 
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În ceea ce privește conceptul de libertate, vreau să vă atrag 
atenția asupra unui aspect. Din păcate, unii credincioși au 
interpretat libertatea ca lipsa oricăror limitări și constrângeri. 
Dar nu aceasta este semnificația biblică a libertății. 
Izbăvirea de sub stăpânirea și puterea păcatului nu elimină 
responsabilitatea noastră. Dimpotrivă, viața noastră capătă o 
dimensiune mai înaltă. Suntem izbăviți de vină și de robie – 
slavă Domnului! (Romani 8:1-2). 

EXPRESII PRACTICE ALE SLUJIRII PENTRU URMAȘII LUI CRISTOS

1. Slujire sinceră (două cuvinte din latină – fără ceară, 
care înseamnă fără ipocrizie). „Orice faceţi, să faceţi 
din toată inima, ca pentru Domnul, nu ca pentru 
oameni” (Coloseni 3:23).

2. Slujire spontană – pilda samariteanului milostiv 
(Luca 10:30-37).

3. Slujire atentă – „Așadar, cât avem prilej, să  facem 
bine la toţi, și mai ales fraţilor în credinţă” (Galateni 
6:10).

4. Slujire plină de înțelegere – „Purtaţi-vă sarcinile unii 
altora și veţi împlini astfel legea lui Hristos” (Galateni 
6:2). 

5. Slujire în ascuns – etalarea publică a slujirii te privează 
de răsplata veșnică (Matei 6:1-18).

6. Slujire jertfitoare – Pavel relatează multele sale 
„sacrificii” (2 Corinteni 6:3-13).

7. Slujire fără rușine – „Noi  suntem nebuni  pentru 
Hristos” (1 Corinteni 4:10-13).

Lecție de viață: Prin jertfa lui Cristos de pe cruce – prin 
vărsarea sângelui Său – Dumnezeu în îndurarea Lui mi-a 
iertat păcatele și m-a eliberat din robia diavolului și din 
legăturile sclaviei spirituale. Acum că sunt liber, mă pot oferi 
în mod voluntar să fiu robul lui Isus Cristos. Îmi dau seama 
că este imposibil să câștig favorul lui Dumnezeu sau să-I 
răsplătesc mila și harul arătate față de mine. Prin urmare, 
„sacrificiile” pe care le fac nu sunt deloc sacrificii. Acum, în 
calitate de copil al Împărăției Lui, este o onoare și o bucurie 
pentru mine să-L reprezint pe Stăpân și să-L slujesc așa cum 
vrea El. 

Mii de volume s-au scris despre dragostea lui Dumnezeu, 
însă mintea noastră nu poate pricepe cu adevărat dimensiunea 
ei. Dintre nenumăratele expresii ale Dragostei Divine, 
dragostea care S-a coborât ca să ridice și să mântuiască omul 
căzut în păcat este fără doar și poate una dintre cele mai 
cuprinzătoare, complexe și distincte dovezi ale dragostei Lui 

manifestate în dreptul rasei umane. Acest minunat „dar al 
dragostei” din partea singurului Său Fiu (Ioan 3:16) sporește 
și mai mult în intensitate în dreptul celor care au fost odată 
„morți în greșelile și în păcatele” lor (Efeseni 2:1) și care 
au ajuns acum să-L cunoască pe Cristos. La o cercetare 
amănunțită a Scripturii, de la Genesa la Apocalipsa, vei 
vedea că dragostea lui Dumnezeu față de om este tema unică 
a ei. Scopul Lui dintotdeauna este să-i împărtășească omului 
dorința de a-l include în cercul familiei Sale veșnice. 

Următorul imn este o încercare poetică de a descrie 
iubirea fără seamăn a lui Dumnezeu.

IUBIREA LUI DUMNEZEU
Iubirea Lui e mult prea mare în vorbe simple s-o descrii! 
Mai sus de orice stea răsare și-n adâncimi o poți găsi. 
'Naintea Lui când vii și-I spui păcatul tău murdar, 
El, prin Isus, îți dă de sus iertare-n al Său har.

Cu apa mării de am scrie Iubirea Lui pe ceru-ntins 
Și orice om de-ar vrea să fie un scrib pe-al slavei necuprins, 
Dar tot n-ar fi destul să scrii, căci mările-ar seca, 
Din veșnicii în veșnicii se-ntinde dragostea.

Răspunsul nostru la dragostea lui Dumnezeu este subiectul 
asupra căruia ne concentrăm în acest articol. În cartea Exod 
avem cel mai convingător tratat despre robi și libertatea lor. 

IZBĂVIREA DIN ROBIA PĂCATULUI...  
NE OFERĂ LIBERTATEA DE A-L SLUJI PE CRISTOS

Acum slujesc nu ca un rob legat în lanțuri și obligat să 
asculte, dacă nu vrea să sufere consecințe teribile, ci ca 
un voluntar devotat care dorește mai mult decât orice 
să-și mulțumească Stăpânul, fără teama pedepsei sau 
răzbunării viitoare.

OPT CARACTERISTICI ALE UNUI ADEVĂRAT SLUJITOR

1. Înțelege deosebirea dintre trecător și veșnic.

2. Își dă seama că face parte dintr-un plan divin care 
întrece sfera firească.

3. Se bucură întotdeauna când altul este apreciat mai 
mult. 

4. Slujește fără să se compare cu alții și fără 
resentimente.

5. Slujește cu credincioșie indiferent de sarcinile 
încredințate și se luptă să le îndeplinească fără să se 
simtă nedreptățit.

6. Caută întotdeauna modalități de a-i ajuta pe alții, 
chiar dacă îl costă sau e în dezavantajul lui.

7. Are o atitudine de reverență sfântă față de 
Dumnezeul Atotputernic, știind că Lui trebuie să-i 
dea socoteală în cele din urmă. 

8. Este conștient că adevărata răsplată nu o primește 
în această viață pământească și nu se lasă prins în 
capcana preocupărilor materialiste.

MOTIVAT DE DRAGOSTE

Dragostea trece dincolo de emoțiile de moment și de 
sentimentele calde.

Dragostea înseamnă să faci un șir neîntrerupt de fapte, 
care dovedește în mod vizibil dorința ta copleșitoare de 
a face plăcere altuia.
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Ai observat vreodată că prima lege pe care o dă Moise după 
cele zece porunci din Exod 20 are legătură cu tratamentul 
corect al robilor? El așază această lege înainte acelora privind 
uciderea, furtul și chiar responsabilitățile sociale. Iată detaliile 
încredințate copiilor lui Israel. În cazul israeliților bogați 
care angajaseră un „rob” ca plată pentru datorii sau furt, la 
sfârșitul a șase ani de slujire erau obligați să-l elibereze fără 
ca acesta să plătească alte despăgubiri proprietarului. Această 
lege avea însă și o condiție: „Dacă robul va zice: «Eu iubesc pe 
stăpânul meu... și nu vreau să ies slobod», atunci stăpânul lui 
să-l ducă înaintea lui Dumnezeu, să-l apropie de ușă sau de 
stâlpul ușii și stăpânul lui să-i găurească urechea cu o sulă, și 
robul să rămână pentru totdeauna în slujba lui” (Exod 21:1-
6, sublinierea autorului). Această practică definește tipul 
relației noastre cu Cristos. Iată trei repere semnificative în 
această relatare. (1) Decizia robului era motivată de dragoste. 
(2) Decizia lui era făcută publică prin semnul distinctiv al 
noului statut. (3) Din acel moment robul se dedica unei 
slujiri pe viață.

Binecunoscutul capitol dedicat dragostei (1 Corinteni 13) 
face referire în primul rând la dragoste ca la motivația care ar 
trebui să stea la baza manifestării darurilor spirituale în cadrul 
trupului lui Cristos. Cuvintele din capitol sunt inspirate fără 
îndoială, dar din punctul meu de vedere, însăși așezarea lui în 
contextul îndemnurilor pe care le dă Pavel acestei comunități 
înflăcărate este la fel de importantă. El inserează conceptul 
de DRAGOSTEA AGAPE între capitolul 12, unde vorbește 
despre „darurile duhovnicești”, despre „importanța fiecărui 
mădular în trup” și despre „darurile conducerii în cadrul 
bisericii”, și capitolul 14, unde tratează „darurile limbilor și 
al prorociei”, ca un factor care poate și trebuie să mențină 
toate acestea într-un echilibru corespunzător (1 Corinteni 
13). Pavel trage o concluzie: „Acum, dar rămân acestea trei: 
credința, nădejdea și dragostea; dar cea mai mare dintre ele 
este dragostea” (1 Corinteni 13:13). Dragostea este cheia 
slujirii lui Cristos în comunitatea credincioșilor. Multe 
versete din Noul Testament au fost scrise ca să ne informeze, 
să ne instruiască și să ne aducă aminte de caracterul prioritar 
al dragostei. Dar, cu tot accentul care se pune pe dragoste în 
sfera relațiilor noastre, ea nu poate fi transpusă în realitate 
dacă nu izvorăște dintr-o relație personală cu Domnul Isus 
Cristos. 

Liderii evrei au dezlănțuit imediat o prigoană asupra 
bisericii nou formate în Ierusalim (Fapte 8). Mesajul însoțit 
de putere a început să se răspândească și în afara Ierusalimului, 
iar prigoana a luat amploare curând ațâțată inclusiv de 
conducătorii romani (Fapte 12). În cele din urmă, înainte 
să fie decapitat, Pavel a cerut să fie dus înaintea Cezarului 
(Fapte 25:10-12). Conform faimoasei Cărți a Martirilor 
de John Foxe, toți apostolii, cu excepția preaiubitului Ioan, 
și-au dat viața pentru Cristos. Desigur că Ioan a fost exilat 
pe insula Patmos (unde a scris Cartea Apocalipsei), dar nu a 
murit acolo. (Iuda Iscarioteanul, care l-a trădat pe Cristos, s-a 
spânzurat înainte de răstignire). Cartea lui Foxe este o cronică 
în care sunt relatate condamnările la moarte ale liderilor 
Bisericii Primare încă din primele secole. Până în anul 300 
d.Cr. se semnalaseră deja zece valuri de persecuții năpraznice 

asupra biserici inițiate de zece împărați. Mulți creștini au fost 
crucificați, alții arși de vii, alții torturați fără milă pentru că 
au refuzat să se lepede și să-și nege credința în Isus Cristos. Fii 
sigur că nu din datorie și-au dat ei viața pentru Cristos – ci 
din dragoste statornică pentru Domnul lor. Și în zilele noastre 
sunt state în care creștinii sunt persecutați pentru credința lor 
în Cristos. În fiecare an, mii dintre aceștia sunt torturați cu 
brutalitate în închisori sau condamnați la moarte. Dragostea 
și devotamentul față de Stăpânul lor este simpla motivație 
care îi determină să renunțe la libertate și chiar la viața lor. 

Circulă o vorbă printre romantici: „Dragostea e oarbă”. În 
glumă, asta înseamnă că un îndrăgostit trece cu vederea (sau 
neagă) realitatea. Dar în cazul copiilor lui Dumnezeu care 
Îi sunt devotați, dragostea are ochii larg deschiși. Nicăieri 
în Scriptură nu există vreun indiciu că viața cu Cristos ar 
semăna în vreun fel cu plutirea pe niște norișori pufoși. 
Deși există dovezi biblice și empirice care susțin tocmai 
contrariul, sunt unii astăzi care dau o astfel de învățătură 
– dacă îl urmezi pe Isus, ai scăpat de toate necazurile. Nu 
vei mai întâmpina probleme financiare, boli sau sacrificii. E 
suficient să crezi într-o oarecare măsură și toate aspectele din 
viața ta vor funcționa mereu bine. Ca și cum ar fi suficient 
să-I ceri lui Dumnezeu și El să-ți împlinească imediat toate 
mofturile. Această atitudine exagerată pune accentul pe 
imediat, motiv pentru care dorințele și stările personale 
capătă importanță capitală, devenind expresiile cele mai 
înalte ale vieții spirituale. În mod tragic, oamenii care cred 
astfel ajung adesea profund decepționați când sunt copleșiți 
de realitatea vieții lor într-o lume depravată. Fii sigur că 
binecuvântările lui Dumnezeu pentru copiii Lui sunt foarte 
generoase și nu pot fi minimalizate. El este într-adevăr un 
Tată ceresc care nu duce lipsă de resurse și care își împlinește 
TOATE promisiunile. Totuși, în slujirea noastră nu trebuie 
să contăm pe avantaje trecătoare și pe o răsplată pământească 
(2 Corinteni 4:17,18). Pe cei care doresc să fie ucenicii Lui, 
Isus îi învață să-și „facă socoteala” (să înțeleagă consecințele) și 
să se „lepede de sine” (disponibilitatea de a pune toate celelalte 
lucruri pe locul doi, Luca 14:25-33).

Se spune că 98% din sentimentul de dragoste presupune 
respect. Respectul naște apreciere și în cele din urmă dragoste 
sinceră. Putem aplica acest principiu și în cazul unui copil al 
lui Dumnezeu?

• Respect – pentru Cristos care a fost dispus să moară 
pentru alții

• Apreciere – pentru că păcatele mele au fost iertate prin 
jertfa Lui

• Dragoste – pentru Cine este El și Ce a Făcut El. 

În umblarea noastră în credință, noi suntem ca niște copii. 
Dragostea unui copil pentru părinții lui este determinată 
de ceea ce fac ei pentru el, dar la un moment dat, această 
dragoste crește când ajunge să înțeleagă în mod deplin cine 
sunt ei. Imediat după convertire, noua noastră relație cu 
Dumnezeu prin Cristos este plină de bucurie și laudă. Noi îl 
binecuvântăm pe Mântuitor pentru ceea ce a făcut El pentru 
noi. Însă pe măsură ce creștem în relația cu Cristos, Domnul 
nostru, în lumina prezenței Lui devenim tot mai conștienți 
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de Cine este El, iar inimile noastre sunt umplute de apreciere 
și dragoste. 

Lecție de viață: E inutil să încercăm să-L răsplătim pe 
Dumnezeu pentru dragostea Lui pentru noi. Și dacă ne-am 
petrece toată viața concentrându-ne asupra acestui unic 
lucru: de a câștiga dragostea lui Dumnezeu, pur și simplu 
nu am reuși. Adevărul este că am fost scutiți (de Dumnezeu 
Însuși) de o astfel de obligație. El nu vrea nimic altceva de 
la noi decât să răspundem dragostei Lui cu aceeași dragoste. 
Iar cererea Lui nu este lipsită de logică. În realitate, ar trebui 
să răspundem dragostei Lui cu bucurie. Când slujirea mea 

față de Stăpân este motivată de dragoste sinceră, ea nu mai 
poate fi considerată datorie sau responsabilitate. Așa cum 
le spune Pavel corintenilor, „Căci dragostea lui Cristos ne 
constrânge...” (2 Corinteni 5:14, NTLR).  

Dr. H. Maurice Lednicky este ordinat ca 
slujitor în Adunările lui Dumnezeu de peste 
50 de ani. El este autor, evanghelist, pastor, 
misionar și fost președinte al Central Bible 
College din Springfield, Missouri.

Acest articol este preluat din seria KINGDOM LIVING, 
2013, de H. Maurice Lednicky. Folosit cu permisiunea 
autorului. Toate drepturile sunt rezervate.
 

Noi îl lăudăm pe Dumnezeu pentru ceea ce a făcut; 

Noi îl adorăm pe Dumnezeu pentru Cine este El.

În anii copilăriei mele, au fost lucruri pe care nu le-am făcut pur și simplu pentru că mi-a fost teamă de consecințe. 
Era de înțeles că dacă Tata spunea NU, așa era. Adesea nu înțelegeam deplin motivele sale, dar el avea „autoritatea” 
de a se asigura că ascult. Dar pe măsură ce mă maturizam, am început să-mi dau seama că acele decizii, care au 
provocat frustrări uneori, le-a luat spre binele meu. La fel se întâmplă în cazul relației noastre cu Dumnezeu Tatăl. 
Pe măsură ce creștem în dragostea Lui, realizăm tot mai clar că planul Lui este spre binele nostru. Apostolul Ioan a 
susținut cu tărie: „Noi Îl iubim pentru că El ne-a iubit întâi” (1 Ioan 4:19). Putem cânta cu toată bucuria „Tatăl meu 
din cer veghează asupra mea” și ne putem odihni în siguranța oferită de dragostea Lui. În următorul nostru studiu 
ne vom concentra asupra loialității depline. 

Fii credincios – Isus vine în curând!

H. Maurice Lednicky  

CULTURA ÎN SCHIMBARE
   » DAVID D. HENDERSON

O hartă pentru peisajul postmodern de astăzi

Schimbările dramatice din cultura americană au împins lumea în afara ariei 
de acoperire a mesajului creștin. Descoperiţi unde s-a mutat și aflaţi cum să 
ajungeţi la ea.

 „Aceasta este cartea de care aveam nevoie, predicatori și laici deopotrivă. 
Bine scrisă și practică, este plină de explicaţii cu privire la modul în care 
am ajuns unde ne aflăm – o critică profundă a culturii noastre – și sugestii 
practice. Citiţi-o și veţi ajunge să o citaţi.”

             Leighton Ford, Leighton Ford Ministries; autor al Transforming Leadership
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CUM SĂ CÂȘTIGI 
GENERAŢIA     
POSTMODERNĂ

de Josh McDowell
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Cum ajungem la inima generației postmoderne? În 1 
Tesaloniceni 2:2, apostolul Pavel face o afirmație care se 
potrivește foarte bine cu contextul actual: „După ce am 
suferit și am fost batjocoriți în Filipi, cum știți, am venit plini 
de încredere în Dumnezeul nostru, să vă vestim Evanghelia 
lui Dumnezeu în mijlocul multor lupte.”

Dacă crezi că te-ai confruntat cu lupte în trecut, strânge-ți 
bine centura de siguranță. Cele trei crize urmează să stârnească 
un conflict. 

CRIZA CULTURALĂ
Noi suntem prima generație în trei sute de ani care trece 
printr-o schimbare culturală deosebită. Francis Schaeffer 
spunea odată: „Noi nu mai trăim într-o cultură iudeo-
creștină; trăim într-o cultură post-iudeo-creștină.” Dar noi 
nu mai trăim nici măcar într-o cultură post-iudeo-creștină, 
ci într-una anti-iudeo-creștină. 

Ani de zile am instruit misionari care să meargă la alte 
culturi și să construiască punți de comunicare. Dar dacă nu 
vom instrui oameni care să facă același lucru pentru cultura 
noastră, nu vom fi eficienți. 

CRIZA ADEVĂRULUI
Isus a spus „Eu sunt Calea, Adevărul și Viața.” Dar tinerii din 
biserica ta nu înțeleg adevărul așa cum îl înțelegi tu. 

Conceptul de adevăr s-a schimbat radical în cultura 
postmodernă. Noi am fost instruiți să descoperim adevărul, 
dar astăzi nu exită adevăr obiectiv. Iar adevărul nu trebuie 
descoperit; el trebuie creat. Dacă tu crezi că un lucru e 
adevărat, atunci e adevărat. Nu contează ce a scris un autor 
într-o carte. Perspectiva ta asupra cărții este la fel de adevărată 
ca perspectiva celui care a scris-o. 

Când oamenii spun că „Totul se rezumă la percepție”, ei 
spun de fapt următoarele: Percepția ta despre ce s-a întâmplat 
este la fel de adevărată ca ceea ce s-a întâmplat în realitate. 
Acesta este motivul pentru care oamenii pot să rescrie istoria. 

Tinerii mai obișnuiesc să spună, „Nu-mi impune mie 
valorile tale. Lasă-mă pe mine să stabilesc ceea ce este bine 
sau rău pentru mine.” Mai mult, motivul principal pentru 
care oamenii de astăzi cred că creștinismul este fals este 
tocmai pentru că acesta pretinde că e adevărat și declară toate 
celelalte religii ca fiind false. 

Mulți pastori nu predică doctrină deoarece pretind că ea 
dezbină. Vorbești despre adevăr? Dar ea dezbină. Și în loc să 
vorbească despre ele, pastorii spun, „Să fie mai multă laudă 
și închinare.”

Dar eu spun, „Dacă nu vorbești despre doctrină, de unde 
știi cui i te închini?” Nu știi. Trebuie să învățăm adevărul, că 
altfel vom ajunge să ne închinăm rodului imaginației noastre.

Cu zece ani înainte, dacă un om mi-ar fi spus, „Nu pot să 
cred în Isus Cristos, pur și simplu”, i-aș fi adus dovezi că Isus 

Cristos a înviat din morți. Aș fi demontat fiecare argument 
pe care l-ar fi avut. Și doi ani mai târziu dacă l-aș întreba, „Ai 
vrea să îți pui încrederea în Cristos ca Mântuitor?”, el mi-ar 
spune, „Da.”

1. Relațiile personale contează, nu instituțiile.
2. Procesul este mai important decât 

produsul.
3. Se caută cu ardoare diversitatea printre 

oameni.
4. Să te bucuri de oameni și de oportunitățile 

vieții e mult mai important decât să 
produci, să câștigi sau să realizezi ceva.

5. Schimbarea este bună.
6. Dezvoltarea caracterului este mai 

importantă decât realizarea.
7. Nu poți conta tot timpul pe familia ta ca 

să te susțină, dar dacă ți se oferă susținere 
emoțională, nu mai ai nevoie de nimic.

8. Fiecare individ trebuie să-și asume 
responsabilitatea pentru propria-i viață. 

9. Ori de câte ori e necesar, caută să deții 
controlul și folosește-l cu înțelepciune. 

10. Nu pierde vremea căutând după 
absoluturi; acestea nu există. 

11. Un singur om poate face o diferență în 
lume, dar nu prea mare.

12. Viața e grea și apoi murim; și pentru că nu 
avem decât o singură viață, să o trăim, să 
o îmbunătățim și să ne bucurăm de ea cât 
putem. 

13. Adevărul spiritual poate lua multe forme. 
14. Exprimă-ți furia.
15. Tehnologia este aliatul nostru firesc.

– George Barna, Generation Next: New Rules, 
New Challenges (Regal, 1995, 107-116).

NOI REGULI ȘI PROVOCĂRI 
PENTRU TINERII DE ASTĂZI

Generaţia actuală și-a pierdut capacitatea de a discerne  
ce e bine de ce e rău pentru că a ratat adevărul  

despre persoana, caracterul și natura lui Dumnezeu.
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Astăzi mă așez cu tinerii și încerc să le demonstrez că 
Cristos este Dumnezeu. 

Dacă întreb pe unul, „Vrei să-L accepți pe Cristos în 
viața ta?” Mi-ar spune, „Nu.” De ce? Adevărul nu mai are 
importanță. 

De multe ori îi întreb pe tineri, „Credeți voi că minciuna 
e un obicei rău?”

„Da”, îmi spun ei.
„De ce?”, îi întreb.
„Nu știu”, îmi răspund ei.
Am chemat 209 tineri creștini în fața bisericii din care 

făceau parte și i-am întrebat: „Dacă ați fi puși în situația de a 
minți fără să suferiți consecințele, ați minți?” Din 209 tineri, 
204 mi-au răspuns imediat, „Da.” Dintre cei cinci rămași, o 
tânără mi-a spus că s-ar ruga mai întâi pentru asta. Un tânăr 
mi-a spus, „Mi-ar fi greu, dar nu cred că aș minți.”

Din cei 209 tineri, doar trei au spus „Nu.”
Apoi m-am dus mai departe cu cei 209, pe lângă care 

s-au adăugat încă 104. I-am întrebat: „Credeți că e greșit să 
mințiți?” 310 dintre ei mi-au spus imediat că „Da.”

După cum vezi, în această cultură postmodernă, corelația 
dintre credință și comportament este nulă în cazul tinerilor. 
98,5% au spus că ar minți; 98,5% au spus că e greșit să mintă. 
Aceasta este durerea cea mai mare în lucrarea cu tinerii, chiar 

dacă par să fie copiii cei mai spirituali. Dacă tinerii aud o 
predică despre sex, vin imediat înaintea amvonului și plâng 
și se pocăiesc. Treizeci de minute mai târziu unul dintre 
tineri se culcă cu prietena lui și nici nu face legătura între 
comportamentul și credința lui. 

Apoi când i-am întrebat pe acești 313 copii: „De ce e 
greșit să minți?” majoritatea mi-au spus: „Pentru că părinții 
mei m-au învățat că e greșit.”

Gândește-te puțin! Dacă spui că ceva e greșit pentru că 
așa te-au învățat părinții tăi, tocmai ai scuzat toate atrocitățile 
din istorie. Scuzi Holocaustul și uciderea celor șase milioane 
de evrei, pentru că părinții tăi naziști te-au învățat că așa e 
corect.  

Apoi întreb, „Cum te-au învățat părinții tăi?” Aproape 
50% dintre acești copii creștini nu au putut trece de 
întrebarea asta. 55% au spus, „Pentru că Biblia spune că nu-i 
bine să minți.”

Am întrebat mai departe, „De ce spune Biblia că nu e 
bine să minți?” Numai trei au știut să răspundă. 

Am crescut o generație de tineri care trăiesc în legalism. 
Poruncile însă – nici chiar Cele Zece Porunci – nu dețin 
autoritatea morală de a stabili dacă ceva e bine sau rău. Ele 
doar afirmă că ceva e bine sau rău. 

Generaţia Boomer Generaţia X
1. Generaţia eu Generaţia noi
2. Trăim ca să muncim Muncim ca să trăim
3. Viziune iluministă asupra vieţii Viziune postmodernă asupra vieţii
4. Accent pe instituţii Accent pe relaţii
5. Adevărul se bazează pe afirmaţii Adevărul se bazează pe relaţii
6. Excelenţă Autenticitate
7. Creștere Comunitate
8. Însingurat Singur
9. Succes Deplinătate

10. Agresiv Pasiv
11. Plin de speranţă Cinic
12. Context iudeo-creștin Relativism moral și filosofic
13. Locuri de muncă avantajoase Locuri de muncă josnice
14. Mișcarea hippie Autostrada informaţională
15. Autoritatea este pusă la îndoială Autoritatea este ignorată
16. Posesiunile sunt importante Integritatea este importantă

– Adaptată după un articol de Kevin Ford, „My Generation”, Intervarsity, Winter 94-95, 3-7; și de Dieter Zander, 
„The Gospel for Generation X”, Leadership, Spring 1995, 37-42

DIFERENŢELE DINTRE GENERAŢII
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Tinerii trebuie să înțeleagă de ce lucrurile sunt bune sau 
rele. Biblia spune că minciuna e păcat pentru că adevărul stă 
în persoana, caracterul și natura lui Dumnezeu. Uciderea e 
păcat pentru că Dumnezeu este viața; ura este păcat pentru 
că Dumnezeu este dragoste; nedreptatea este păcat pentru 
că Dumnezeu este drept. Generația actuală și-a pierdut 
capacitatea de a discerne între bine și rău deoarece a ratat 
semnificația adevărului care stă în persoana, caracterul și 
natura lui Dumnezeu.

CRIZA TOLERANŢEI
Toleranța este virtutea de căpătâi în 85% din culturile vremii 
noastre. Dar conceptul de toleranță s-a schimbat în mod 
radical. Pentru mine și pentru tine, toleranța înseamnă „a 
îngădui sau a accepta ceva sau pe cineva nu tocmai plăcut”. 
Astăzi însă, toleranța înseamnă „Toate valorile, principiile, 
stilurile de viață și pretențiile de adevăr sunt egale.” Filozoful 
Aram Hair a definit-o astfel: „Toleranța este convingerea că 
perspectivele și opiniile celuilalt sunt la fel de adevărate ca 
ale tale.”

Creștinii au devenit oamenii cei mai intoleranți din 
lume deoarece afirmă că Isus Cristos este „Calea, Adevărul 
și Viața”. Tot ceea ce predici contravine virtuții de căpătâi a 
culturii noastre.

Până acum șapte ani, aș fi afirmat dumnezeirea lui Cristos, 
Învierea și existența lui Dumnezeu și aș fi fost bombardat 
cu întrebări sau provocat să vorbesc despre natura afirmației 
mele. Dacă aș afirma astăzi dumnezeirea lui Cristos, Învierea 
și credibilitatea Scripturii, oamenii mi-ar spune: „Cu ce drept 
ne spui așa ceva? Cu ce drept judeci tu viața morală a cuiva? 
Astăzi, nu se mai pune problema adevărului. De fapt, cel mai 
citat verset chiar și de tinerii creștini este acesta: „Nu judecați 
ca să nu fiți judecați.”

RĂSPUNSUL
Ce facem atunci? În 1 Tesaloniceni 2:7-8, apostolul Pavel 
face o afirmație profundă: „Dimpotrivă, ne-am arătat 
blânzi  în mijlocul vostru, ca o doică ce-și crește cu drag 
copiii. Astfel, în dragostea noastră fierbinte pentru voi, eram 
gata să vă dăm nu numai Evanghelia lui Dumnezeu, dar chiar 
și viaţa noastră, atât de scumpi ne ajunseserăţi.”

Ține cont de expresia aceasta: „eram gata să vă dăm nu 
numai Evanghelia lui Dumnezeu, dar chiar și viaţa noastră.” 
Ei au câștigat generația aceea nu doar pentru că le-au dat 
Evanghelia, ci și viața lor. Ca să câștigăm această generație, 
trebuie să facem același lucru. Trebuie să le dăm viața noastră 
și Evanghelia în același timp. 

Conform mentalității postmoderniste, nu există o singură 
viziune asupra lumii – așa cum pretinde credința creștină – 
care să fie adevărată pentru toți. În urmă cu vreo opt ani, 
creștinii le puteau spune tinerilor să adopte viziunea creștină 
asupra lumii pentru că e adevărată. Astăzi, lucrul acesta nu 
mai funcționează pentru că tinerii cred că toate pretențiile de 
adevăr sunt egale. 

Dacă spui că perspectiva ta este mai bună decât a altuia, 
ești catalogat un intolerant și un fanatic. Dar cum putem să-i 
determinăm pe tineri să-și dorească perspectiva creștină și să-l 
cunoască pe Isus Cristos în mod personal? 

Optzeci la sută dintre tinerii de astăzi adoptă creștinismul 
nu pentru motivul că ar fi adevărat. Ei devin creștini pentru 
că e cea mai bună opțiune care le-a ieșit în cale. Dacă nu-i 
expunem adevărului Cuvântului lui Dumnezeu, imediat ce 
le apare în cale o altă opțiune mai bună, nu-i mai vezi la 
grupurile de tineret. 

Cum devenim plauzibili ca să putem deveni credibili? 
Numai dacă suntem sare și lumină și dacă ne dăm viețile 
pentru ei.

Trebuie să dezvoltăm comunitatea. Noi slujim celei 
mai vătămate generații din istorie – tinerilor care au crescut 
în cămine dezbinate. Biserica plină va fi cea care poate 
crea koinonia specifică Noului Testament pe care o găsim 
în Ioan 13-17 – dragoste unii pentru alții. Ea este temelia 
evanghelizării.

Trebuie să avem milă. Mila este una dintre cele mai 
eficiente mijloace prin care putem câștiga oamenii pentru 
Cristos. Mila creștină le dovedește tinerilor că noi și 
Evanghelia suntem credibili. Dacă o biserică nu se îngrijește 
de văduve, de orfani, de cei fără adăpost și de săraci este în 
afara voii lui Dumnezeu. 

Trebuie să prețuim mediul înconjurător. În generația de 
astăzi, mediul înconjurător este factorul cel mai afectat. Un 
mod eficient de a-i influența pe tineri este să arăți grijă față 
de creația lui Dumnezeu. Lucrul acesta ne va da credibilitate 
când îi vom învăța despre Isus Cristos. 

Trebuie să avem căsnicii și familii puternice. Dorința 
de căpătâi a adolescenților este să aibă căsnicii și viață de 
familie fericită. Căsniciile și familiile noastre ne vor da, de 
asemenea, credibilitate. Pastore, ce reputație ai în biserică? Îți 
iubești nevasta și îți petreci timp cu copiii tăi? Dacă nu, mai 
bine ți-ai face o analiză a modului tău de viață. Poți să predici 
cât vrei, dar dacă tinerii nu vor vedea adevărul lui Isus Cristos 
manifestându-se în căsnicia ta, ei nu vor asculta de adevăr. 

Un tată este cel mai puternic factor de influență pentru 
tineri. Relația cu copiii tăi este unul dintre cele mai bune căi 
de a ajunge la inima tinerilor. Va fi greu pentru orice pastor 
care nu petrece timp cu copiii săi să fie eficient în slujirea 
tinerilor. 

Pastore, ca să câștigi generația tânără, trebuie să înveți 
adevărul. Trebuie să trăiești adevărul. 

În același timp, noi trebuie să ne dăruim pe noi înșine în 
folosul comunității și al familiei noastre și să arătăm milă prin 
faptele noastre ca să putem câștiga această generație. 

Josh McDowell este un autor recunoscut 
și specialist în problemele tinerilor. Prin 
intermediul organizației creștine Campus 
Crusade for Christ, a călătorit peste 30 de ani 
ținând conferințe pe teme specifice tinerilor. 
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de Marcia Lednicky

Î N CO LO, 
S U R O R I LO R , 

F I Ț I  S Ă N ĂTOA S E !
(2 Corinteni 13:11)

Se spune adesea că vorbele de rămas bun sunt foarte 
importante. Repetarea celor scrise pare să fie rezumatul 

lucrurilor care au fost spuse deja. De fapt, rezumatul scoate 
în evidență încă o dată punctele cele mai importante. Acest 
lucru are precedent în Biblie. 

În Eclesiastul 12:13-14, Solomon concluzionează: „Să 
ascultăm dar încheierea tuturor învățăturilor: Teme-te de 
Dumnezeu și păzește poruncile Lui. Aceasta este datoria 
oricărui om. Căci Dumnezeu va aduce orice faptă la judecată, 
și judecata aceasta se va face cu privire la tot ce este ascuns, fie 
bine, fie rău.” El spune într-adevăr că aceasta este concluzia 
tuturor învățăturilor sale. 

Cu puțin timp înainte de execuția sa, apostolul scrie în 
2 Petru 1:12 următoarele cuvinte: „De aceea voi fi gata să vă 
aduc totdeauna aminte de lucrurile acestea, măcar că le știți 
și sunteți tari în adevărul pe care-l aveți.” Petru accentuează 
încă o dată lucrurile de maximă importanță. 

În acești cinci ani, m-am bucurat de onoarea unică ce mi 
s-a oferit de a împărtăși cu tine lucrurile pe care le aveam în 
inimă și pe care am simțit că „Dumnezeu mi le-a dat” ca un 
prilej de a-L reprezenta pe El pe diferitele căi rânduite pentru 
mine. Și pentru că aceasta este ultima lecție împărtășită cu 
tine în acest fel, doresc din toată inima să subliniez pentru 
ultima oară lucrurile importante pe care El mi le-a încredințat 
în cei peste cincizeci de ani de slujire. Privilegiul minunat 
și responsabilitatea solemnă pe care le avem ca slujitoare 
alese de El în diferite ramuri de slujire merită cât mai multă 
considerație din partea noastră. 

Am convingerea fermă că tot ceea ce facem și spunem 
ar trebui să aibă la bază adevărul fundamental transmis de 
Isus în Matei 22:36-39: „Învăţătorule, care este cea mai mare 
poruncă din Lege?” Isus i-a răspuns: „«Să iubești pe Domnul 
Dumnezeul tău cu toată inima ta, cu tot sufletul tău și cu tot 
cugetul tău.»Aceasta este cea dintâi și cea mai mare poruncă. 
Iar a doua, asemenea ei, este: «Să iubești pe aproapele tău ca 
pe tine însuţi.»”

Mesajul acesta este o adevărată provocare pentru fiecare 
dintre noi.  „Firea” noastră spune „eu contez”, dar calea 
lui Dumnezeu e diferită. Nu putem împlini mandatul 
Scripturii decât prin rugăciune și prin păzirea principiilor 
din Cuvântul lui Dumnezeu. Rugăciunea este cordonul 
ombilical care ne leagă de Creatorul nostru. Rugăciunea este 
oxigenul, energizantul, agentul schimbării și arma noastră. 
Rugăciunea cu stăruință și supunerea noastră statornică ne 
transformă în vase puse cu eficiență în slujba planului veșnic 
al lui Dumnezeu. Sub nicio formă să nu desconsiderăm viața 
noastră spirituală. 

De fapt, tema acestei sesiuni este „Proclamarea adevărului 
într-o lume seculară”. Să proclami adevărul este o adevărată 
provocare. În Efeseni 5:15-16 scrie: „Luați seama deci să 
umblați cu băgare de seamă, nu ca niște neînțelepți, ci ca niște 
înțelepți. Răscumpărați vremea, căci zilele sunt rele.” Deci, 
Cuvântul lui Dumnezeu ne învață „să umblăm cu băgare de 
seamă”. În plus, apostolul ne îndeamnă în 1 Petru 5:8, „Fiți 
treji și vegheați! Pentru că potrivnicul vostru, diavolul, dă 
târcoale ca un leu care răcnește și caută pe cine să înghită.” 
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Tocmai ce ne-am întors dintr-o călătorie misionară în 
Kenya. În Masai Mara dai de o mulțime de animale sălbatice, 
printre care și lei. Am văzut eu însumi un leu ghemuit la 
pământ, abia mișcându-se ca să nu fie văzut, urmărindu-și 
prada până când a găsit momentul potrivit să se năpustească 
asupra ei și să o ucidă. Scriptura ne spune să veghem 
întotdeauna ca să ne păzim de pericol și de capcanele lui 
Satan. Da, noi toți suntem ținta vrăjmașului. Cea mai mare 
provocare însă este să ne păstrăm proaspătă și actuală relația 
noastră cu Mântuitorul. Surorilor, niciodată să nu lăsați ca 
relația voastră să devină călduță. 

Cuvântul lui Dumnezeu este arma noastră de apărare 
împotriva atacurilor vrăjmașului. Efeseni 6:17 declară despre 
Cuvânt că este „sabia duhului” și că această sabie are două 
tăișuri care pătrund până în colțurile cele mai ascunse ale 
minții și inimii (Evrei 4:12). În Ieremia 15:16, Cuvântul este 
descris ca „hrană”. Psalmistul afirmă în Psalmi 119:105 că 
Cuvântul este „o candelă și o lumină pe cărare”. Isus spune în 
Luca 8:11 despre Cuvânt că este „sămânța bună care aduce 
rod...”

Prin Isus Cristos și cu împărtășirea Duhului Sfânt avem 
putere să trăim o viață biruitoare. În Efeseni 3:16, apostolul 
scrie: „şi-L rog ca, potrivit cu bogăţia slavei Sale, să vă facă 
să vă întăriţi în putere, prin Duhul Lui, în omul dinăuntru.” 
Umplerea noastră cu Duhul Sfânt și ascultarea de Cuvânt se 
vor reflecta în casele noastre, în biserici și în lume. 

Acele cuvinte fascinante rostite de Domnul în Matei 
22:36-39 ne conduc la un alt punct pe care aș vrea să-l 
păstrezi în amintire.

 Oamenii trebuie să fie prioritari pentru noi.
Afirmația Domnului include toți oamenii: soțul, copiii tăi, 
membrii din biserică, vecinii, oamenii pe care îi întâlnești în 
oraș. Orice om de oriunde, indiferent de vârstă, gen, poziție 
politică sau culturală sau de stare materială își va petrece 
veșnicia fie în cer, în prezența Dumnezeului Atotputernic, 
fie în iazul de foc unde va fi despărțit pentru totdeauna de 
Dumnezeu. Nu trebuie să-i pierdem din vedere niciodată pe 
oamenii din jurul nostru. Ei s-ar putea să fie pierduți, dar 
singura cale spre mântuire și viață veșnică este Cristos. 

Dragostea și capacitatea noastră de a relaționa cu oamenii 
sunt extrem de benefice în lucrarea Domnului. Am auzit de 
vorbitori renumiți, care erau pastori minunați, dar a căror 
soții nu prea reușeau să se relaționeze la oameni. Acest defect 
al lor a afectat în mod negativ lucrarea soților lor. Să știi să 
te relaționezi cu dragoste la oameni este una dintre cele mai 
valoroase calități pe care le poți cultiva. Asta presupune nu 
numai să știi cum să-ți faci prietene, dar și cum să cultivi și 
să investești în relații de prietenie de durată. Cândva am dat 
peste această afirmație: „cel mai bun exercițiu pentru păstrarea 
unor relații frumoase este să nu precupețești niciun efort în 
dezvoltarea lor.” Dacă îmi cheltui energia și efortul pentru „a 
fi prietenă”, atunci nu mă îngrijorez că s-ar putea să „n-am 
prietenă”. Ține minte, când ești prietenă, vei avea prietene. 
Oamenilor le plac semenii care îi iubesc sincer. Oamenii se 
lasă influențați de cei care îi iubesc și sunt preocupați de starea 
lor. O prietenă bună o va întări pe prietena ei cu rugăciune, o 
va binecuvânta cu dragoste și o va încuraja cu speranță. 

Soțul meu a scris o cântare intitulată „Dă-mi o inimă ca 
a Ta.” Primele versuri sunt simple și spun, „Dă-mi o inimă 
ca a Ta, Doamne, eu te rog/O inimă frântă pentru sufletele 
rătăcite.” Fie ca în rugăciunile noastre să-I cerem Domnului 
să ne dea inimi pline de dragostea Lui. 

Se spune că era odată un băiețel îmbrăcat sărăcăcios care 
stătea într-una din zile și se uita cu jind la fereastra unui 
magazin. O doamnă l-a văzut, l-a luat de mână și l-a dus cu ea 
în magazin. Acolo i-a cumpărat pantofi, șosete, pantaloni și o 
bluză nouă. După aceea, l-a chemat la tejghea și i-a cumpărat 
pâine caldă ca să mănânce. El și-a ridicat ochii spre ea și i-a 
zis: „Sunteți soția lui Dumnezeu?” Ea i-a răspuns: „Nu, sunt 
doar unul dintre copiii Lui”, la care băiatul i-a replicat, „Oh, 
am știut că trebuie să fiți rudă cu El.” Dumnezeu să ne ajute 
să ne purtăm cu cei din jurul nostru în așa fel încât aceștia să 
știe că suntem din familia Lui.

 Tu ești unică. Nimeni nu este ca tine.  
Ține minte că nu ești în competiție cu nicio altă persoană 
din Biserica lui Cristos. Dumnezeu te-a creat. Și te iubește. 
El ți-a dat daruri deosebite. Descoperă-ți punctele forte și 
folosește-le pentru gloria Lui!

S-ar putea să fii o cântăreață fantastică, o profesoară 
minunată sau cea mai eficientă secretară. S-ar putea să ai un 
talent deosebit când e vorba să socializezi cu oamenii, să fii 
cel mai bun motivator sau omul la care fuge toată lumea ca 
să se descarce fiindcă știu că secretele lor sunt în siguranță 
cu tine. Toate aceste abilități și multe altele asemenea lor 
ne fac unice în această lume. Dumnezeu a dat dovadă de 
înțelepciune deosebită prin faptul că nu ne-a creat pe toți la 
fel. Biserica din care faci parte poate să fie la fel de bine un 
„creuzet” de indivizi diferiți. Fiecare este unic, așa cum și tu 
ești unică. Dă-i slavă lui Dumnezeu că te-a creat după chipul 
și asemănarea Lui, o ființă unică pe care El o poate lua și 
modela într-un vas după dorința Lui.

Fiecare dintre noi este unic, în mod special un creștin. 
Renumitul autor A.W. Tozer descrie creștinul astfel:

„Un adevărat credincios este o ciudăţenie. El are o 
dragoste supremă pentru Cineva pe care niciodată nu l-a 
văzut; îi vorbește cu familiaritate, zi de zi, Unuia pe care 
nu-l poate vedea; el se așteaptă să meargă în ceruri pe baza 
meritelor Altcuiva; se golește singur de sine pentru a fi 
umplut de Altcineva; recunoaște că a greșit pentru a putea 
fi socotit drept; se coboară pentru a fi ridicat; este cel mai 
puternic atunci când este cel mai slab; este cel mai bogat când 
este cel mai sărac, cel mai fericit când îi merge cel mai rău. 
El moare pentru a putea trăi; pierde pentru a putea câștiga; 
dăruiește altora pentru a păstra pentru el. Vede nevăzutul; 
aude neauzitul și cunoaște necunoscutul.”

Pentru că am fost create în mod unic, ar trebui să ne 
luptăm să fim femei de nădejde. Și nu mă refer la femei 
puternice din punct de vedere fizic, deși îmi doresc fără 
îndoială să fiu sănătoasă și puternică în trup. Aș pune lucrul 
acesta astfel:

O femeie puternică face zilnic exerciții fizice ca să se mențină 
în formă... dar o femeie de nădejde se roagă să-și mențină 
sufletul în formă. O femeie puternică nu se teme de nimic... dar 
o femeie de nădejde se dovedește curajoasă în ciuda temerilor ei. 
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O femeie puternică afișează încredere... dar o femeie de nădejde 
debordează de har. O femeie puternică are convingerea că este 
suficient de puternică pentru drum... dar o femeie de nădejde 
are convingerea că drumul o va face puternică.

Tu ești unică; fii dar cine ești, însă dă ce ai mai bun din 
tine pentru slava lui Cristos!   

 Păstrează o atitudine potrivită
Efeseni 6:12 ne spune: „Căci noi n-avem de luptat împotriva 
cărnii și sângelui, ci împotriva căpeteniilor, împotriva 
domniilor, împotriva stăpânitorilor întunericului acestui 
veac, împotriva duhurilor răutăţii care sunt în locurile 
cerești.” Surorile mele prețioase, noi ne aflăm într-o luptă 
spirituală. 

Situații grele vor apărea întodeauna pentru că noi trăim 
într-o lume reală aflată sub blestem (până la revenirea lui 
Cristos). Ne vom confrunta cu perioade dificile și cu oameni 
dificili. Felul în care vom reacționa la astfel de situații 
determină victoria sau înfrângerea noastră. Noi decidem cum 
reacționăm. 

Înțeleptul Solomon ne arată calea potrivită: „Păzește-ţi 
inima mai mult decât orice, căci din ea ies izvoarele vieţii! 
Izgonește neadevărul din gura ta și depărtează viclenia de pe 
buzele tale!

... nu te abate nici la dreapta, nici la stânga și ferește-te de 
rău!” (Proverbe 4:23-27)

Nu confunda niciodată căile lui Dumnezeu cu eșecurile 
oamenilor. Când îl acuzi pe Tatăl iubitor pentru rănile 
și durerile provocate de altcineva, în mod sigur ai pășit pe 
calea spre dezastru spiritual. Aleargă în brațele Lui iubitoare 
– niciodată departe de El. Nicăieri nu ești mai în siguranță 
decât acolo. 

 Ţine minte că e important să fii un exemplu de 
urmat
Când suntem implicate în activități de conducere, provocarea 
de „a fi” este mai mare decât provocarea de „a face”. Trebuie 
să trăiești ceea ce spui. Pentru o soră devotată în totalitate 
Mântuitorului ei, aceasta nu este o problemă. Dacă Cristos 
locuiește în tine și te are în întregime, tu vei „FI” ceea ce 
trebuie să fii din punct de vedere spiritual fără să fie nevoie 
să te lupți constant să fii ceea ce nu ești. Proverbe 3:3 ne 
arată cum ar trebui să fim fie în calitate de slujitoare, soții de 
slujitori sau conducătoare ale anumitor proiecte din biserică: 
„Să nu te părăsească bunătatea și credincioșia: leagă-ţi-le  la 
gât, scrie-le pe tăbliţa inimii tale!”

Un autor descria lucrul acesta astfel:
„Când trăiești înaintea ochilor lui Dumnezeu, nu faci 

nimic ce n-ai vrea ca El să vadă,/nu spui nimic ce n-ai vrea 
să audă,/nu cânți nimic ce nu I-ar plăcea să asculte,/nu scrii 
nimic ce n-ai vrea să citească,/nu citești nicio carte pe care 
n-ai vrea să ți-o ceară ca să I-o arăți,/nu mergi unde n-ai vrea 
să te găsească/ și nici nu-ți petreci timpul cum n-ai vrea să te 
găsească atunci când te-ar întreba: „Ce faci tu aici?”

Când trăiești cu adevărat în acest „acvariu” unde toți pot 
să vadă faptele tale și atitudinea ta, fă ca viața ta să merite de 
dragul lui Cristos. El s-a dus la cruce în locul nostru ca noi 
să putem să-l reprezentăm pe Singurul Fiu Preaiubit al lui 

Dumnezeu ca ambasadori de onoare. Străduiește-te să trăiești 
astfel încât să poți spune ca Pavel, „Călcați pe urmele mele 
întrucât și eu calc pe urmele lui Cristos.”

 Recunoaște că ai nevoie de tovarășe spirituale
Noi trebuie să-i respectăm pe cei pe care Dumnezeu i-a pus 
în autoritate. Respectul pentru autorități nu este un concept 
politic, ci unul scriptural (Evrei 13:7,17). Sigur că asta nu 
înseamnă să trecem cu vederea sau să scuzăm faptele lor 
păcătoase care sunt clar condamnate de Scriptură, ci să nu 
judecăm deciziile lor și să nu le facem necazuri. 

Nu permite duhului de gelozie să intre în viața ta din 
cauza „succesului” în slujire a alteia. Mereu vei vedea pe 
alțtele care par mai bune și mai puțin bune în slujba lor decât 
tine. Apostolul Pavel ne atarge atenția să nu ne comparăm 
cu alții în 2 Corinteni 10:12. Definiția „succesului”, deseori 
determinată de standardele culturale, nu are nimic de-a 
face cu un copil credincios al lui Dumnezeu. Fii deplin 
recunoscător și bucuros că ești în voia lui Dumnezeu pentru 
viața ta.

Vor fi momente în viață când vei avea nevoie de un 
„comitet de susținere”, de cineva în care să ai deplină 
încredere să-ți descarci la propriu inima și poverile. Mi s-a 
spus deseori că tinerele nu se implică în slujire de teama 
de a nu fi singure. Te îndemn să fii o prietenă de încredere 
pentru cele implicate în slujire. Dacă o slujitoare a Domnului 
apelează la ajutorul tău, fii acea persoană care să nu trădeze 
încrederea ei. Un cunoscut consilier creștin spunea adesea că 
se merită să parcurgi mai multe mile ca să ajungi la starea în 
care să poți „purta poverile altora.”

 Nu înceta să investești în creșterea ta spirituală
Permite-mi o clipă să-ți dau câteva sfaturi simple privind 
creșterea spirituală constantă în viața ta, care este absolut 
vitală în umblarea ta în credință. Creșterea nu poate fi evitată 
sau înlocuită cu altceva.

Nu trata cu ușurință viața ta spirituală. Ea presupune 
sârguință. Satana este înșelător și ne poate trage pe sfoară 
astfel încât să confundăm „slujirea” cu „relațiile”. 

Păstrează întotdeauna un respect deosebit față de Dumnezeul 
Atotputernic. Cum spunea cineva, „Există numai un singur 
Dumnezeu, dar nu tu ești acela!” Poate că afirmația e 
amuzantă într-o oarecare măsură, dar ea ne ajută să ținem 
minte că El este singurul Dumnezeu Suveran, Creator 
adevărat și neschimbat. Nu există nimeni ca El. 

Ai încredere în planul Său suveran. Încrede-te în puterea și 
îi înțelepciunea Lui. Întotdeauna vei fi dezamăgită dacă nu 
accepți cele două calități ale Lui în egală măsură. 

Împlinește-ți înalta chemare cu smerenie profundă. 
Indiferent ce va realiza Dumnezeu prin viața și slujirea ta, 
totul se datorează harului divin din viața nostră și lucrării 
Duhului Sfânt prin noi (Filipeni 3:4-14). 

Înconjoară-te cu oameni duhovnicești. Altfel spus, „arată-mi 
cu cine te însoțești ca să-ți spun cine ești.” Fii sensibilă și 
înțeleaptă din punct de vedere spiritual. Da, noi trebuie să 
fim o mărturie pentru toți, totuși trebuie să ne împrietenim 
mai îndeaproape cu oameni care ne împărtășesc vederile și 
care ne pot ajuta și încuraja în credință. 
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Învață din experiențele vieții. Viața nu este niciodată 
statică. Nici slujirea. Circumstanțele se schimbă. Dar trebuie 
să înțelegem că planul lui Dumnezeu, voia Lui desăvârșită 
pentru noi, copiii Lui, este să creștem în asemănare cu Fiul 
Său, Isus Cristos. Așadar, creșterea spirituală este un proces 
de-o viață. Niciodată să nu încetezi să crești!

 Nu există privilegiu mai mare decât să fii chemat 
de Dumnezeu.  
Ține minte: cel mai mare privilegiu al oricărui om din lumea 
aceasta este „să fie chemat de Dumnezeu” ca să-L reprezinte 
pe pământ. 

Pavel îi spune lui Timotei, fiul său în credință: „Mulţumesc 
lui Hristos Isus, Domnul nostru, care  m-a întărit, că  m-a 
socotit vrednic de încredere și m-a pus  în slujba Lui” (1 
Timotei 1:12).

Pe când le dădea ultimele sfaturi celor doisprezece înainte 
ca să fie răstignit, Isus le aduce aminte celor doisprezece: 
„Nu  voi M-aţi ales pe Mine, ci Eu v-am ales pe voi și 
v-am rânduit să mergeţi și să aduceţi roadă, și roada voastră 
să rămână” (Ioan 15:16).

Nu uita: adevăratul succes (conform definiției date de 
Dumnezeu) se măsoară mai degrabă după standardele cerești, 
decât după standardele egoiste ale acestei lumi. Este dureros 
să-l vezi pe cel rău la lucru încercând să fure, să ucidă și să 
distrugă. Dar și bucuria este peste măsură de mare când poți 
să ajuți un camarad din turmă să învingă atacurile celui rău și 
să câștige o mare victorie spirituală. 

Ține minte: este vorba despre biserica Lui.
Ține minte: El primește toată slava pentru toate realizările 

care au valoare eternă.
Ține minte: El trebuie să crească, iar eu trebuie să mă 

micșorez (Ioan 3:30)
Ține minte: răsplata ta depinde de credincioșia cu care îți 

îndeplinești sarcinile. 
„Încolo, surorilor, fiţi  sănătoase, desăvârșiţi-vă, 

îmbărbătaţi-vă, fiţi cu un cuget, trăiţi în pace și Dumnezeul 
dragostei și al păcii va fi cu voi. Harul Domnului Isus Hristos 
și dragostea lui Dumnezeu și împărtășirea Sfântului Duh să 
fie cu voi cu toţi! Amin” (2 Corinteni 13:11, 14).

Marcia Lednicky este chemată deseori să 
vorbească în cadrul taberelor, conferințelor și 
seminariilor organizate pentru femei. Ea are 
un dar deosebit de a aborda provocările vieții 
din perspectiva adevărului Scripturii. Slujirea 
ei ca vorbitoare este amplificată de talentul 
ei de a cânta și de a transmite dragostea lui 
Cristos prin cântările ei.

Așadar, trebuie să ne luăm rămas bun pentru o vreme. Ar fi o binecuvântare să ne putem vedea într-o zi față în față. 
Poate că Domnul va rândui și vremea aceea. Dar va fi o zi glorioasă când ne vom întâlni în prezența Mântuitorului unde 
ne vom bucura și ne vom închina împreună pentru veșnicie.

 Vă transmit dragostea mea însoțită cu rugăciuni, Marcia

CREDINȚA EI 
TRĂIEȘTE VIAȚA PENTRU CARE AI FOST CREATĂ

» DEBBIE LINDELL

CEEA CE ALEGI SĂ CREZI DESPRE VIAȚA TA INFLUENȚEAZĂ TOTUL 
– cine ești tu ca persoană, deciziile de zi cu zi și chiar viitorul. În cartea „Credința 
ei”, Debbie Lindell te ajută să înțelegi modul în care trăirea unei vieți pline de 
credință te va schimba pe tine, circumstanțele tale, relațiile tale și va avea un 
impact asupra modului în care vei reacționa la tot ceea ce se întâmplă în jurul 

tău. În stilul său unic, energic și pozitiv, Debbie te va ajuta să afli adevărul lui Dumnezeu, să te încrezi în 
Cuvântul Său și să îți deschizi inima pentru a descoperi viața incredibilă pe care nici în cele mai frumoase 
vise ale tale nu ai visat-o și pe care El a creat-o pentru ca tu să o trăiești.

260 p. • 14 x 20,5 cm • 28 lei
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CUM SĂ PREDICI 

SCRIPTURA 
UNEI NOI GENERAŢII
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de Michael VanDoren

Generația actuală se confruntă cu circumstanțe total 
diferite de cele ale tuturor generațiilor de dinainte. 
Cea mai bună modalitate de câștiga generația actuală 

este aceeași modalitate aplicată în cazul tuturor generațiilor 
și culturilor anterioare – proclamarea adevărului Cuvântului 
neschimbat al lui Dumnezeu. Această afirmație are legătură 
cu ceea ce predicăm; cum predicăm Cuvântul este o altă 
problemă. Nu toți predicatorii împărtășesc aceleași păreri în 
ce privește predicarea biblică și nu toți știu cum să transmită 
adevărul neschimbat unei lumi în schimbare. 

REALITATEA CONSTITUIE ADESEA ECHILIBRUL 
O generație are multe lucruri în comun cu generațiile 

anterioare, dar are totodată particularitățile sale. Nu putem 
nega validitatea trecutului sau nevoia de a ne adapta la prezent 
și viitor. Bisericile de succes au înțelepciunea de a lua valorile 
din trecut și de a le ambala după nevoile prezentului. 

CINE ASCULTĂ?
Există multe moduri de a ține seama de ascultători în 
predicare. Una dintre ele este înțelegerea audienței. Ține cont 
de două trăsături care caracterizează noua generație și modul 
în care se raportează la predicare: 

Generația actuală este într-o stare disperată de rătăcire. 
Fiecare generație a fost păcătoasă și avea nevoie de Evanghelie, 
dar apostolul Pavel scrie că în zilele din urmă vor fi vremuri 
grele. El descria starea de păcat a acestor vremuri în 2 Timotei 
3. Noi trăim zilele din urmă. Generația actuală se confruntă 
cu circumstanțe diferite față de toate celelalte generații. Rata 
exagerată a divorțurilor a lăsat în urmă o generație de copii 
suspicioși și traumatizați din punct de vedere emoțional. 
Numărul sinuciderilor, a abuzului de droguri, a crimelor, a 
actelor de imoralitate și nesupunere față de autorități este 
în continuă creștere, sfâșiind țesătura morală a societății 
noastre. Oamenii sunt lipsiți de stăpânire și de dorința de a 
fi responsabili. Mulți habar nu au ce înseamnă devotamentul 
față de Dumnezeu, biserică, soție sau locul de muncă. Mulți 
exponenți ai generației actuale au crescut fără biserică și fără 
exemple demne de urmat. 

Deși nu este lipsită de multe trăsături pozitive, noua 
generație se confruntă totuși cu nevoia disperată de a auzi 
Evanghelia proclamată cu o îndrăzneală sfântă și plină de 
dragoste. Sunt unii predicatori care nu vestesc cu adevărat 
Scriptura. Dimpotrivă, tratează subiecte care urmăresc schițe 
complexe sau alegorizează textul pentru că nu-și fac timp să-l 
studieze cum trebuie. Noi trebuie să propovăduim Cuvântul 
lui Dumnezeu de la amvon și să-L punem în practică 
dacă vrem să câștigăm pentru Cristos această generație 
problematică.

A doua trăsătură a generației actuale care afectează 
predicarea este modul ei de ascultare. Membrii noii generații 
sunt în stare să rețină și să prelucreze cantități imense de 
informații din surse multiple. Ei navighează pe internet din 
nevoia mereu crescândă de informații. 

Un sondaj realizat recent de revista PC a arătat că 94% 
dintre cititorii ei utilizează pagina web pentru a strânge 
informații despre un anumit produs sau serviciu.1 Oamenii 
de astăzi pot schimba o sută de canale de televiziune 
transmise prin satelit. Totodată, citesc reviste și cărți și ascultă 
casete. Mulți dintre aceștia poartă la ei pagere, telefoane 
mobile, laptopuri și PDA-uri. Ei vor informații instant și se 
plictisesc repede de predici cu idei principale și de predicatori 
neinteresanți. 

Dacă stai să te uiți și să analizezi buletinele de știri sau 
emisiunile cele mai populare, îți vei da seama că există multe 
scenarii care se succed în cadrul aceluiași program. Ascultătorii 
de astăzi au nevoie să fie alimentați constant cu informații 
noi; au ajuns la punctul în care să fie condiționați cultural. 
Un efect secundar al folosirii Internetului și al vizionării 
TV este capacitatea de concentrare tot mai scăzută. Asta 
nu înseamnă că predicile noastre ar trebui limitate la durata 
unei reclame, dar există limite mentale. Dacă depășești aceste 
limite, oamenii nu te mai bagă în seamă. Pastorii ar face bine 
să aloce între 5-9 minute pentru fiecare idee principală, în 
funcție de lungimea predicii. 

Următoarele observații sunt tentative echilibrate de 
revitalizare a predicării. Unele dintre ele sunt aspecte pe care 
le practici deja; altele vor trebuie luate în considerare. 

CEEA CE PREDICĂM: ÎN FAVOAREA PREDICILOR 
BIBLICE
Unul dintre profesorii mei de omiletică a spus odată că este la 
fel de greu să găsești predicatori care se împotrivesc predicării 
biblice pe cât de greu este să găsești predicatori care fac lucrul 
acesta. Roger Van Harn observa că „predicile sunt ținute 
din texte biblice, nu pe texte biblice.”2 Uneori aud câte un 
predicator susținând cu părere de rău că „Predica de astăzi 
nu este foarte omiletică.” Atunci, în calitate de profesor de 
omiletică, îmi îndrept spatele și mă trag mai pe marginea 
scaunului anticipând predicarea unui text biblic. Speranța 
mea este de obicei răsplătită când predicatorul citește 
versetele, le explică și le aplică pentru prezent. 

Modul omiletic depinde de omiletica învățată de cineva, 
dar această disciplină s-a schimbat în ultimii douăzeci de 
ani. Punctul de plecare nu este „Ce pot să spun despre acest 
text?”, ci mai degrabă „Ce încearcă să transmită acest text?”

Mulți specialiști în omiletică din zilele noastre spun că 
e nevoie să ne întoarcem la predicarea narativă și să lăsăm 
forma să dicteze structura predicii. În cadrul Bisericii Primare, 
predicarea era de tip narativ. Biblia însăși este o narațiune, 
nu un set de subiecte schițate. Dumnezeu cunoaște cea mai 
bună metodă de comunicare. Primii penticostali au ținut 
predici narative din cauză că nu avuseseră parte de instruire 
teologică formală. Autorul Don Wardlaw și cei șase editori ai 

1 Ziff David Media Online News din 14 martie 2000
2 Roger Van Harn, Pew Rights (Grand Rapids: Eerdmans Publishing Co., 1992, p. 
69).



34       RESURSE SPIRITUALE 2018 www.resursespirituale.ro

1. Predică textul biblic, nu doar subiecte din 
text.

2. Impregnează-ți predica cu rugăciune pe 
măsură ce explici textul și viața de zi cu zi.

3. Ajută-i pe ascultători să vadă cum privește 
Cuvântul lui Dumnezeu viața lor și totodată 
ajută-i să răspundă Cuvântului.

4. Structura narativă a ideilor din predică să 
fie logică și clară. 

5. Prezintă informații interesante unei 
generații tehnologizate.

6. Uneori perfecționează-ți predicarea 
folosindu-te de mijloace multimedia.

7. Fii real, relevant și relațional.
8. Ascultătorii au rațiune, voință și 

sentimente – fă referire la fiecare dintre 
ele în predică.

9. Nu te teme să chemi ascultătorii la 
pocăință și la sfințenie biblică.

10. Nu compromite doctrina sănătoasă a 
Cuvântului cu mofturi și experiențe la 
modă. 

11. Însuflețește-i pe ascultători să se implice în 
evanghelizare și în alte lucrări. 

12. Iubește-ți ascultătorii.

– Michael VanDoren, D.Min.,  
Lakeland, Florida

PENTRU PREDICI BIBLICE 
ELOCVENTE

cărții sale, Preaching Biblically, au adus argumente puternice 
în favoarea predicării din textul biblic.3

Nu trebuie întotdeauna să parcurgem toate versetele din 
text, dar ideile principale ale textului biblic ar trebui să fie 
ideile principale ale predicii. David Buttrick îi învață pe 
pastori să scrie structura ideilor principale ale textului, să 
le enumere pe fiecare și apoi să le dezvolte în diferite feluri. 
El susține că predicile tematice sunt instantanee mărite ale 
unui text, dar textul seamănă mai degrabă cu un film.4 Iar 
ascultătorii noștri chiar preferă filmul. 

3 O. Don Wardlaw, ed. Preaching Biblically (Philadelphia: Westminster Press, 1983, 
p. 11-15).
4 David Buttrick, Homiletic: Moves and Structures (Philadelphia: Fortress Press, 
1987). Vezi în mod special capitolele 1-3. 

Textele din Scriptură sunt grădini întregi de adevăr, nu 
flori singuratice. Ele sunt un adevărat festin pentru biserică, 
nu un singur fel de mâncare. De ce să reducem textul la o 
singură temă când el ar putea să ne transmită o mulțime de 
adevăruri? Dacă Cuvântul lui Dumnezeu se poate exprima 
într-un paragraf de treizeci de secunde, noi ar trebui să fim 
în stare să îl reafirmăm într-o predică de treizeci de minute. 
Când reducem Cuvântul lui Dumnezeu la anumite subiecte, 
s-ar putea să restricționăm mesajul pe care Dumnezeu vrea 
să ni-l transmită din text și să nu-i permitem Duhului 
Sfânt – Cel care a inspirat fiecare verset – să ne vorbească 
din text. Un produs secundar al unei astfel de abordări este 
vulnerabilitatea spirituală la care îi supunem pe oamenii care 
nu cunosc cu adevărat și nu înțeleg Cuvântul lui Dumnezeu. 
Nu pledez în favoarea abolirii totale a predicilor tematice, 
dar susțin că ele ar trebui să fie rare. 

Structura unei predici nu numai că definește predicarea 
biblică, dar ceea ce realizează predica este foarte important. 
William Thompson spune că „Predicarea biblică este 
ipostaza în care ascultătorii pot să vadă care este perspectiva 
Cuvântului lui Dumnezeu asupra vieții lor, ca de altfel asupra 
lumii biblice, și să răspundă acestui Cuvânt.”5 Predicile 
noastre ar trebuie să-i cheme pe oameni să se identifice cu 
ceea ce spune Dumnezeu în textul respectiv și să răspundă 
acelei chemări.

Noi predicăm unei generații de oameni disperați și răniți 
care au nevoie de dragoste și de atingerea tămăduitoare a 
predicării biblice sănătoase. Cuvântul are putere, așadar 
veniți să predicăm Cuvântul. 

Michael VanDoren, D. Min., a predat timp 
de șaptesprezece ani cursuri de predicare la 
departamentul de slujire practică al Colegiului 
Southeastern din cadrul Adunărilor lui 
Dumnezeu din Lakeland, Florida. În prezent, 
el este implicat în lucrarea de evanghelizare. 

5 O. William Thompson, Preaching Biblically (Nashville: Abingdon Press, 1981, 
p.10). Vezi și Calvin Miller, Marketplace Preaching (Grand Rapids: Baker Book 
House, 1995) pentru detalii suplimentare asupra subiectului. 



PAȘI SPRE 

de George O. Wood

„Şi, când staţi în picioare de vă rugaţi, să iertaţi orice aveţi împotriva cuiva,  
pentru ca și Tatăl vostru, care este în ceruri, să vă ierte greșelile voastre” 

(Marcu 11:25).
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În viață ești rănit de multe ori, dar Isus este gata să vindece.
Nimeni nu este scutit de răni. Dar cum apar ele?  

IDENTIFICAREA SURSELOR CARE PROVOACĂ 
RĂNILE NOASTRE
Cine te-a rănit? Unul dintre părinți, un membru al familiei, 
soțul, copiii, un prieten, un tovarăș de slujire, un membru 
din comitet sau vreun frate din biserică? Cu cât relația este 
mai strânsă, cu atât rana este mai adâncă. 

Soția lui Lev Tolstoi, marele scriitor rus, spunea despre 
soțul ei: „Biografii lui îl ridică în slăvi pentru felul în care i-a 
ajutat pe muncitori să care gălețile cu apă, dar nimeni nu va 
ști vreodată că el nu i-a dat nicio clipă de răgaz nevestei sale și 
că în cei treizeci și doi de ani nu i-a dat fiului său niciun pahar 
cu apă și nici n-a stat la căpătâiul lui măcar cinci minute ca să 
mă lase să mă odihnesc puțin după toată truda mea.”

Slujitorii nu sunt imuni la rănile provocate de alții. Sunt 
soții, chiar de slujitori, care s-ar putea regăsi în mărturia 
doamnei Tolstoi. 

Oamenii se pot răni și singuri.
Cu mulți ani în urmă stăteam pe marginea Marelui 

Canion. La niciun metru de terasa canionului, de la bază 
se înălța o formațiune stâncoasă. Suprafața ei plană se afla 
la același nivel cu pământul pe care stăteam eu. De-alungul 
timpului, oamenii au tot aruncat monede pe suprafața acestei 
formațiuni. La un moment dat, un băiețel de șase ani s-a 
desprins din mulțime, a sărit pe acel platou de stâncă și a 

început să culeagă monedele de pe jos. Mă uitam paralizat 
de groază, la fel ca ceilalți, la situația periculoasă în care se 
afla copilul. Mama lui a țipat, „Johnny, vino înapoi.” Cu 
buzunarele pline de monede și fără ezitare, băiețelul a sărit 
înapoi pe partea noastră.

Mai târziu m-am gândit, „Ce s-ar fi întâmplat dacă 
băiețelul ar fi ratat săritura de întoarcere? S-ar fi iertat 
vreodată mama lui pentru gândul ei necugetat și pentru că 
nu a așteptat sosirea unui salvamont să-i scape băiatul din 
acel loc periculos?”

Uneori s-ar putea să ne fie mai ușor să-i iertăm pe alții 
decât pe noi înșine. 

Totodată, s-ar putea să avem impresia că Dumnezeu este 
cel care a provocat sau a îngăduit să fim răniți. 

La începutul slujirii lui David Wilkerson, un prieten de-a 
lui care era pastor a dat mașina pe spate ca să iasă din curte și 
a trecut peste copilașul lui. David Wilkerson s-a luptat multă 
vreme gândindu-se cum de a putut Dumnezeu să îngăduie să 
i se întâmple prietenului său așa ceva și în disperarea lui a fost 
cât pe ce să renunțe la slujirea lui pentru Cristos.

PREŢUL NEIERTĂRII 
Rareori discutăm despre prețul uriaș al neiertării, dar să nu 
pierdem din vedere consecințele resentimentelor pe care le 
nutrim în ascuns. 

• Duhul nu mai rodește în noi.
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• Indiferența și ura înlocuiesc dragostea. 
• Amărăciunea și depresia înlocuiesc bucuria.
• Neliniștea înlocuiește pacea.
• Irascibilitatea înlocuiește răbdarea. 
• Indiferența și inima împietrită înlocuiesc bunăvoința.
• Răutate și pornirea de a plăti cu aceeași monedă 

înlocuiesc bunătatea. 
• Nerăbdarea înlocuiește blândețea.
• Abandonarea responsabilităților înlocuiește stăpâ-

nirea de sine.   
Când nu iertăm, putem da ușor vina pe alții pentru starea 

noastră. Dar când iertăm, ne lepădăm de obligația de a ne 
stăpâni reacțiile. 

Basilea Schlink, fondatoarea comunității luterane 
carismatice a Surorilor Mariei din Darmstadt, Germania, în 
cartea ei, Realities, povestește despre viața lui Plumb Orchard. 

Călugărițele aveau nevoie de proprietatea din vecinătatea 
comunității lor pentru a-și lărgi misiunea, dar proprietara 
refuza să vândă. Călugărița care a încercat să negocieze nu 
reușise până atunci să treacă pragul casei acestei femei. 

Într-o bună zi, nepotul femeii i-a deschis ușa călugăriței și 
a lăsat-o înăuntru. Când a intrat în camera mătușii acestuia, 
călugărița și-a dat seama de ce întâmpinase probleme în 
achiziționarea proprietății. Încăperea era ticsită cu piese de 
mobilier moștenite – destule ca să umpli cu ele o casă – cele 
mai multe dintre ele fiind într-o stare deplorabilă. În încăpere 
se aflau treisprezece saltele puse una peste alta – aveai nevoie 
de o scară ca să ajungi la salteaua din vârf.

În acest răstimp, călugărițele au început să se roage, iar 
Domnul a început să le vorbească despre starea lor și să le 
îndemne să-și analizeze viața fiecare în raport cu cealaltă. Ele 
nu aveau proprietăți, dar aveau lucruri mărunte la care țineau 
în ascuns – o ilustrată drăguță, un obiect de uz personal, o 
cruce mică din lemn. Fiecare dintre ele spera să nu vină ziua 
în care Dumnezeu să le ceară să renunțe la lucrurile mărunte 
la care țineau. 

Dar Duhul Sfânt și-a lăsat amprenta în viața lor și 
săptămâna aceea s-a transformat în săptămâna predării. 
Fiecare dintre ele a trebuit să renunțe la obiectele îndrăgite. 
După săptămâna aceea, s-au dus în vizită la proprietara 
domeniului. Atitudinea acesteia se schimbase. 

Basilea Schlink spunea că experiența aceea le-a învățat 
despre puterea iertării și faptul că oamenii nu pot progresa 
dacă aruncă vina pe altcineva. Ei trebuie mai întâi să se ocupe 
de propriile lor atitudini. 

Încă din Grădina Eden, primii oameni au aruncat vina 
unii pe alții ca să evite să-și asume răspunderea. Învinuirea 
găsește vinovatul; iertarea găsește vindecarea. Învinuirea te 
face o victimă; iertarea te face biruitor.

Neiertarea altora poate să atragă după sine alte probleme 
precum boala fizică (Iacov 5:16) sau neiertarea propriilor 
păcate (Marcu 11:25).

În autobiografia ei, Something More, Catherine Marshall 
istorisește viața fiicei ei vitrege, Linda. Catherine se căsătorise 
cu tatăl văduv al Lindei pe când aceasta avea 12 ani. 

La începutul adolescenței, comportamentul și notele 
Lindei la școală au început să fluctueze exgerat. După 

finalizarea liceului, Linda s-a alăturat generației de răzvrătiți 
ai anilor 1960. Cu toată străduința ei, Catherine n-a reușit să 
aibă o relație caldă cu Linda. 

Într-o zi, Catherine a citit cuvintele lui Isus din Biblie 
care spunea să nu ai nimic împotriva cuiva. Ea a învățat că 
dacă nu ierta ce avea împotriva cuiva, nici Dumnezeu nu va 
ierta greșelile ei (Marcu 11:25). Ea a umplut trei pagini din 
jurnal cu greșelile Lindei față de ea și le-a iertat pe toate. 

La câteva săptămâni după momentul acela, atitudinea 
Lindei față de mama ei vitregă a început să se schimbe 
dramatic. Catherine învățase o lecție impresionantă de la 
Isus: Să nu ai nimic împotriva cuiva.

Pe cruce, Isus nu și-a încleștat palmele pironite în cuie 
și nici nu a strigat, „O să plătiți voi pentru treaba asta.” 
Dimpotrivă, și-a deschis palmele și a strigat, „Tată, iartă-i!”

Un supraviețuitor dintr-un lagăr de concentrare 
mărturisea: „Inima mea e atât de plină de amărăciune că 
dacă ar fi să mă despice cineva și să-mi lingă inima ar muri 
otrăvit.” Cum arată inima ta?

Cineva spunea că a plăti cuiva pentru răul pe care i l-a făcut 
seamănă cu aruncatul unui cactus în direcția vinovatului. 
Acesta va răni și omul lovit, dar și mâinile celui care a aruncat 
cactusul.  

CUM SĂ IERŢI
Prețul neiertării este scump, dar cum poate cineva să ajungă 
să ierte? Iată aici șase pași spre iertare:
Primul pas: Reevaluează situația.
Cu câțiva ani în urmă m-am uitat la un film documentar 
realizat pe baza unui experiment stiințific care urmărea 
comportamentul știucii nordice, un pește care trăiește în 
apele reci din nord-centrul Statelor Unite.

Omul de știință plasase peștele într-un bazin de sticlă plină 
cu apă și fără hrană. Apoi, în centrul bazinului a amplasat 
un cilindru tot de sticlă plin cu plevușcă – hrana preferată 
a știucii. Știuca nu putea detecta sticla care-l despărțea de 
hrana lui, așa că s-a năpustit asupra cilindrului încercând 
să prindă peștișorii, dar de fiecare dată se izbea inevitabil de 
panoul de sticlă. Poc! Poc! Poc! 

În cele din urmă, după câteva tentative eșuate, știuca a 
încetat să mai atace. Atunci, omul de știință a îndepărtat 
cilindrul de sticlă, iar plevuștele s-au împrăștiat în tot bazinul 
chiar pe sub nasul știucii. Dar știuca nu a mai urmărit nicio 
plevușcă. A rămas liniștit și înfrânt, iar apoi a murit din cauză 
că nu a reevaluat situația.

Același lucru se poate întâmpla și în cazul nostru. Dacă 
suntem răniți, ne este greu să mai avem încredere în alții. Și 
e de înțeles. Totuși, în viață trebuie să reevaluăm constant 
situația. Dacă apostolul Pavel nu l-ar fi evaluat din nou pe 
Ioan Marcu, astăzi n-am mai fi avut Evanghelia după Marcu. 
Al doilea pas: Pocăiește-te!
Marele predicator Clarence Macartney relata o întâmplare 
despre Leonardo da Vinci. S-ar putea ca întâmplarea să nu fie 
adevărată, dar ilustrează bine acest punct.

Chiar înainte ca Da Vinci să înceapă să lucreze la renumita 
sa frescă, Cina cea de Taină, el s-a certat foarte tare cu un 
alt artist. Da Vinci era atât de furios și plin de amărăciune 
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încât s-a hotărât să ia chipul dușmanului său ca model pentru 
următoarea sa pictură, portretul lui Iuda. Așa avea să se 
răzbune pe el din moment ce oamenii vor privi peste veacuri 
chipul lui Iuda cu dispreț și dezaprobare. Portretul lui Iuda 
a fost printre primele pe care le-a terminat și oricine privea 
portretul îl recunoștea în el cu ușurință pe artistul cu care se 
certase pictorul. 

Ultimul portret pe care trebuia să-l picteze Da Vinci era 
al lui Cristos, dar nu reușea nicicum să-l finalizeze. Ceva 
îl încurca, împiedicându-l să termine și zădărnicindu-i 
eforturile. 

Da Vinci a ajuns la concluzia că ceea ce-l împiedica 
era faptul că folosise chipul dușmanului său în realizarea 
portretului lui Iuda. Atunci a luat pensula și a schimbat 
trăsăturile lui Iuda. După momentul acela, a reușit să 
finalizeze cu ușurință portretul lui Cristos. 

Cristos nu poate să ia chip în viața unui om, atâta timp 
cât acesta înnegrește chipul altuia cu ură și vrăjmășie. 

Pocăința înseamnă să te răzgândești. Unii spun că pocăința 
este prima chemare a Evangheliei pentru că a fost primul 
mesaj propovăduit de Ioan Botezătorul (Matei 3:2), de Isus 
(Matei 4:17), de cei doisprezece ucenici (Marcu 6:12), de 
Isus după înviere (Luca 24:47), de Petru (Fapte 2:38) și de 
Pavel (Fapte 26:20).

Pocăința este unilaterală. Prin urmare, tu trebuie să te 
pocăiești mai întâi, nu să te aștepți ca altul să o facă înaintea 
ta.

În plus, pocăința nu are deloc de-a face cu sentimentele cuiva. 
Ea presupune o schimbare a minții care produce o schimbare 
în comportament. Isus spune în Predica de pe munte cum ar 
trebui să ne purtăm cu vrăjmașii noștri: să-i binecuvântăm, 
să mergem cu ei o milă în plus, să ne întoarcem și celălalt 
obraz când ne lovesc, să ne rugăm pentru ei și să-i iertăm. 
E evident că toate aceste lucruri ni se cer nouă să le facem, 
nu vrăjmașilor noștri. Toate aceste acțiuni au de-a face cu 
comportamentul nostru.

Dacă un om așteaptă să se stârnească în el sentimentele 
potrivite ca să ierte, s-ar putea să nu ierte niciodată. Domnul 
ne cheamă să ne pocăim de orice atitudine care nu este 
vrednică de El.
Al treilea pas: Dă drumul vinovatului
Goldie Bristol a scris o carte intitulată These Tears Are for 
Diane (Lacrimile acestea sunt pentru Diane) despre un bărbat 
care i-a violat și i-a ucis fiica de 21 de ani. Poliția l-a găsit pe 
criminal, iar juriul l-a condamnat la închisoare pe viață.

Cinci ani mai târziu, Goldie și soțul ei, Bob, au ajuns la 
concluzia că și acest om are o șansă să fie mântuit, altfel n-ar 
avea niciun rost să-l primească în viața lor.

I-au scris o scrisoare – fără să scuze crima lui – în care 
și-au exprimat preocuparea lor și a lui Dumnezeu pentru 
mântuirea lui. Au primit răspuns abia după ce au mai 
trimis încă două scrisori. Bărbatul acela le-a zis că nu și-ar 
fi imaginat că mai există oameni în lumea asta care să pună 
nevoia lui mai presus de suferința lor. 

„Ce rost are să urăști?” întreabă Goldie. Ura nu-i putea 
aduce fiica înapoi; dimpotrivă ar împrăștia otrava mâniei și a 

neiertării în propria ei viață fără să-l afecteze în vreun fel pe 
criminalul fiicei sale.

În cartea ei, Goldie scria: „Dicționarul asociază răutatea cu 
caracterul malign – care consumă și în cele din urmă distruge. 
Dacă permit ca răutatea să ia în stăpânire viața mea, nu mai 
sunt deloc un om liber. Tocmai unealta pe care aș folosi-o ca 
să i-o plătesc, m-ar înrobi pe mine. Numai Dumnezeu poate 
să rezolve o astfel de trădare în viața noastră și să ne elibereze 
din capcana ei. Așadar, decizia îmi aparține. Fie împrăștii 
mânie, neiertare și resentimente în jurul meu ajungând să mă 
prăbușesc sub povara lor, fie îi dau Tatălui ceresc povara mea 
care poate să poarte greutatea ei.”

Perspectiva lui Goldie nu este nouă. Ștefan a cunoscut 
și el puterea iertării care aduce eliberare atunci când „a 
îngenuncheat  și a strigat cu glas tare: «Doamne, nu le ţine 
în seamă păcatul acesta!»” (Fapte 7:60) La urma urmei, 
rugăciunea lui Ștefan a fost încununată de convertirea lui 
Saul. 
Al patrulea pas: Iartă din nou
Isus ne-a spus să iertăm de șaptezeci de ori câte șapte (Matei 
18:22). Așa m-a învățat pe mine mama când era doar un 
copil. Îmi spune să întorc și celălalt obraz ori de câte ori mă 
necăjeau alți copii. 

Un mic tiran a devenit Nemesisul meu. Acesta nu înceta 
să mă lovească, să mă insulte și să mă provoace la bătaie. 
Într-o zi, mama mea a observat că tot făceam însemnări pe 
o bucată de hârtie. Când m-a întrebat ce-i cu însemnările 
acelea, i-am spus că notam pe hârtie ori de câte ori mă lovea 
Billy deoarece când ajungeam la 491 aveam permisiune din 
partea lui Isus să ripostez. 

Mama mea trebuie să se fi rugat și mai stăruitor, pentru că 
Billy a anunțat câteva zile mai târziu că părinții lui urmau să 
se mute. Pe atunci ajunsesem cu numărătoarea la 250.

Pe vremea aceea interpretasem copilărește vorbele lui Isus. 
Nu realizasem că cele șaptezeci de ori câte șapte a fost modul 
lui Isus de a descrie iertarea nelimitată. 

Dacă Domnul ne-a spus să iertăm de șaptezeci de ori câte 
șapte, știm că El face la fel, și mai mult decât atât. 

Isus a spus că creștinii ar trebui să ierte în mod repetat. 
Asta nu înseamnă să fim preș pentru alții sau să le permitem 
altora să ne abuzeze. Iertarea nu le dă altora permisiunea de a 
ne răni. Poate că e bine să ținem astfel de oameni la distanță, 
dar inimile noastre trebuie să rămână duioase. Când iertăm, 
s-ar putea să nu uităm trecutul, dar nici nu ne folosește la 
nimic să îl tot dezgropăm. 
Al cincilea pas: Harul compensează orice
Dacă mă duc la tine în vizită și sparg un obiect de valoare, 
în cazul în care mă ierți, mă scutești de obligația de a plăti 
paguba (Fără îndoială că dacă sunt un om cu bun simț, mă 
voi oferi să plătesc paguba).

Când un om iartă, plătește nota de plată. Același lucru l-a 
făcut Isus pe cruce în locul nostru. El a plătit datoria noastră 
– o datorie pe care nu era obligat să o plătească. 
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Un om care iartă este mai puternic decât cel care a greșit 
față de el, pentru că e nevoie de mai multă putere să ierți 
decât să faci un rău.

Conservatorii înrăiți l-au criticat adesea pe Billy Graham 
pentru că el se asocia cu creștinii care nu aderau la toate 
aspectele doctrinare care erau importante pentru ei. El le-a 
recitat următorul poem:

El m-a scos din cercul lui ca pe-un om rebel, eretic și vrednic 
de disprețuit / Dar dragostea și eu am avut destulă minte să-l 
cuprindem pe el în cercul nostru.

Dacă vrem să fim părtași cu Cristos în lucrarea de 
împăcare, trebuie să fim oameni îndurători.
Pasul al șaselea: Cheamă-l pe Dumnezeu în ajutor
Nu-i ușor să ierți.

Să luăm ca exemplu relatarea biblică despre David și 
Absalom din 2 Samuel 13 până la 18. Amon, fratele lui 
Absalom, a violat-o pe Tamar, sora lui Absalom. Absalom îl 
ucide pe Amnon și apoi fuge. După trei ani, David îl aduce 
pe fiul său înapoi la Ierusalim, dar a refuzat să se întâlnească 
cu el față în față timp de doi ani de zile.

David a făcut greșeala să nu ierte în totalitate vina fiului 
său. 

Compară-l pe David cu tatăl fiului risipitor (Luca 15:11-
32). Cel din urmă a alergat în întâmpinarea fiului său, l-a 
îmbrățișat, l-a sărutat, l-a îmbrăcat, a tăiat iedul cel îngrășat 
pentru el, s-a bucurat de el și l-a apărat. 

Al cui exemplu îl vei urma când un om va păcătui 
împotriva ta?

Sunt cazuri în care e imposibil să ierți omenește vorbind. 
Cu toate că știi prea bine că așa trebuie și că e biblic să 
ierți, pur și simplu nu poți. Rana ta e prea adâncă; încă mai 
puroiază. 

Poate te va ajuta exemplul lui Corrie ten Boom, care 
își încheie cartea „Refugiul” cu conferința pe care o ține la 
o biserică din Munich după încheierea Celui de-al Doilea 
Război Mondial. Un membru SS care stătuse de gardă la 
ușa dușurilor în timpul procesului de selecție din lagărul de 
concentrare de la Ravensbruck era prezent la slujbă. Când 
ten Bool l-a văzut, și-a adus aminte instantaneu de încăperea 
plină de bărbați batjocoritori, de grămezile cu haine și de fața 
albă și îndurerată a surorii ei Betsie. La finalul slujbei, în timp 

ce biserica se golea, acesta se apropie de ten Boom zâmbind 
și salutând-o cu o plecăciune. „Fraulein, i-a zis el, când te 
gândești, după cum ați spus, că El mi-a spălat păcatele!” Apoi 
și-a întins mâna să o strângă pe a ei; dar ten Boom care le 
vorbise altora despre nevoia de a ierta, își ținea mâna lângă 
trup. În timp ce se lupta cu mânia care fierbea în ea, Corrie a 
început să se roage, „Doamne, te rog iartă-mă și ajută-mă să-l 
iert.” A încercat să zâmbească luptându-se să-și ridice mâna, 
dar nu putea. S-a rugat din nou: „Isuse, nu-l pot ierta. Dă-mi 
iertarea Ta.” Mai departe, ea mărturisește: „I-am întins mâna 
și s-a întâmplat un lucru incredibil. Am simțit cum trece un 
curent prin brațul meu, de la umăr până în palmă, în mâna 
lui, timp în care m-a cuprins o dragoste copleșitoare pentru 
străinul acela. Așa am descoperit că vindecarea lumii nu 
depinde de iertarea sau bunătatea noastră, ci de a Lui. Când 
El ne spune să ne iubim vrăjmașii, o dată cu porunca ne dă 
și dragostea.”

TEMĂ DE CUGETARE
Gândește-te din nou la cei care te-au rănit. Cine sunt ei? Îi 
vei ierta sau nu?

Pune-ți în inimă sfatul apostolului Pavel: „Dimpotrivă, 
fiţi buni unii cu alţii, miloși și iertaţi-vă unul pe altul, cum 
v-a iertat și Dumnezeu pe voi în Hristos” (Efeseni 4:32).

George O. Wood D.Th.P., fost director 
general al Consiliului Adunărilor lui 
Dumnezeu din Springfield, Missouri. 


